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وزیر اقتصاد خبر داد:

کاهش فاصله تراز غیر 
نفتی بین ایران و چین

رشد اقتصادی 
با  رکود همراه نیست

حباب کاذب قیمت ها در 
بازار مسکن شکسته می شود
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سرمقاله

ضرورت اتکا 
بر صادرات غیرنفتی

ما فرصت های بیشــماری 
در صادرات غیرنفتی داریم 
که متاسفانه به آنها توجهی 
نمی کنیم. مشکل عمده این 
است که تولید ارزش افزوده نداریم و جایگاه ما در 
زنجیره تولید ارزش افزوده پایین است. باید مقایسه 
کرد که روی محصولات صادراتی مختلف چقدر 
کار انجام شده اســت. در ایران مشغول صادرات 
ارزش افزوده نیستیم و عددها و آمارهای صادراتی 
 که اعلام می شــود، بیشتر شــبیه شوخی است. 
سال هاست که بیشترین تجارت خارجی و صادرات 
ما به چین، عراق و امارات است. این در حالی است 

که حتی از فرصت...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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وزیر ارتباطات اعلام کرد:

تجهیز تمام ساختمان ها 
به فیبر نوری

دسترسی صادرکنندگان ایرانی به بازارهای منطقه تسهیل می شود

افزایش ظرفیت تجارت با اعضای » اکو«
صفحه2

صفحه2

رشد 2۰۰ درصدی  سرمایه گذاری  خارجی
سرمایه گذاری   خارجی   معتبر  افزایش   یافت

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه 
آخرین تکنولوژی روز دنیا را در حوزه ارتباطات در 
ســاوه افتتاح می کنیم، گفت: تمام ساختمان های 
کشور تا پنج سال آینده به فیبرنوری مجهز می شود. 
عیسی زارع پور در جریان سفر به استان مرکزی و در 
 FTTH آیین افتتاح پروژه فیبرنوری و تست سرعت
شهرستان ساوه، افزود: این طرح با همکاری مجلس 
شورای اســلامی برنامه ریزی و به یک تکلیف برای 
دولت تبدیل شده است. وی ادامه داد: زمانی که در 
اسفندماه ســال ۱۴۰۰ گفتیم که قصد داریم تمام 
ساختمان های کشور را با فیبر متصل و در قدم اول 
در این دولت ۲۰ میلیون پوشــش ایجاد کنیم عده 
زیادی دســت یابی به آن را دور از انتظار دانستند و 
برخی ها هم که هیچ کار نمی کنند و در خانه نشسته 
و دیگران را تخریب می کننــد، نیز این طرح را غیر 
ممکن می دانستند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اظهار کرد: امسال حدود چهار میلیون خانوار تحت 
پوشش قرار گرفته و این مهم تا پایان سال به هشت 
میلیون خانوار می رسد. زارع پور بیان کرد: مجلس 
شورای اسلامی به پشــتوانه این یک سال فعالیت 
دولت در پوشش فیبر به ما اعتماد کرد و اتصال ۲۰ 
میلیون خانوار با فیبر نوری را در برنامه هفتم توسعه 
برنامه ریزی کرد. وی افزود: دولت سیزدهم در فاز اول 
این طرح، ۲۰ میلیون پوشش تا ۳۰۰ متری منازل 
مردم را انجام می دهد و بر اساس تعهد اوپراتورها اگر 
کسی درخواست فیبر داشت باید ظرف مدت یک 
ماه انجام شود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان 
کرد: راه اندازی مشابه سرویس شهرستان ساوه در 
تهران ۴۰۰ میلیون ریال هزینه دارد اما این سرویس 
به صورت رایگان به مردم ساوه هدیه داده شد. زارع پور 
ادامه داد: این کار در کشورهایی با گستره جمهوری 
اسلامی ایران حداقل ۱۰ ســال زمان می برد اما در 

شهرستان ساوه با کمتر از...

اجتماعی

کارگروه هــای مرتبط بــا پرونده هــای کیفری، 
حقوقی، خانواده و مواد مخدر در دیوان عالی کشور 
برگزار شد. پیرو دستور رئیس قوه قضاییه مبنی 
بر آسیب شناســی احکام و آرای صادره ای که در 
دیوان عالی کشور نقض می شود، نخستین جلسه 
کارگروهی برای این موضوع با حضور حجت الاسلام 
والمسلمین محمد جعفر منتظری و رؤسای شعب 

برگزار شد.
منتظری در این جلســه خطاب به قضات حاضر 
در جلسه با بیان اینکه مدیریت دیوان عالی کشور 
تنها منتسب به بنده نیست، اظهار کرد: هم فکری 
و استفاده از تجربیات شــما قضات باتجربه برای 
ارتقاء و تحول در دیوان عالی کشــور امری مهم و 
ضروری است و بنده با آغوش باز پذیرای انتقادات و 

پیشنهادات مطروحه خواهم بود.
وی با بیان اینکه مهمترین و اولین وظیفه دیوان 
عالی کشور بحث نظارت بر اجرای صحیح قوانین 
در محاکم اســت، گفت: نظارت بر آراء صادره در 
محاکم، طبق اصل ۱۶۱ قانون اساسی باید تقویت 
شــود به طوری که این نظارت برای رؤسای کل 
دادگســتری ها و دادگاه ها در اقصی نقاط کشور 

ملموس باشد. رئیس دیوان عالی کشور با اشاره به 
اینکه نظارت بر محاکم باید با استفاده از فناوری های 
روز صورت گیرد، خاطرنشان کرد: ارتقاء سامانه های 
الکترونیکی از لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری در 
جهت نظارت الکترونیک بــر محاکم مورد تاکید 
است که در این زمینه پیشنهاداتی به منظور ارتقاء 
این سامانه ها به رئیس آمار و فناوری اطلاعات قوه 

قضاییه داده شد.
منتظری تصریح کرد: نظارت بر عملکرد شعب به 
منظور حســن اجرای امور قضایی در دستور کار 
قرار دارد و در این زمینه بازدید از دفاتر و شــعب 
انجام و نقاط قوت و ضعف شناسایی شده است و 
 ان شــاءالله در هفته آینده این موارد دسته بندی

 خواهد شد.
در ادامه جلسه برخی از رؤسای شعب پیشنهاداتی 
در خصوص مشکلات موجود، کیفیت رسیدگی به 
پرونده ها، لزوم ســاماندهی اعاده دادرسی، بهبود 
کیفیت امور، کیفیت نگارش آراء و ... مطرح کردند 
و رئیس دیوان عالی کشور ضمن یادداشت نکات 
مطرح شده گفت: امیدواریم خروجی این نشست ها 

برای پیشبرد امور در قوه قضاییه مثمرثمر باشد.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا با اشــاره به 
اجرای مرحله دوم طرح آرامش در شــهر به صورت 
همزمان در سراســر کشــور، گفت: اجــرای طرح 
دستگیری خرده فروشــان مواد مخدر و جمع آوری 

معتادان متجاهر با جدیت پیگیری می شود.
سردار ایرج کاکاوند با اشاره به ضرورت اجرای مرحله 
دوم اجرای طرح آرامش در شــهر با شعار » شهری 
عاری از معتاد متجاهر« توسط رده های پلیس مبارزه 
با مواد مخدر سراسر کشور اظهار کرد: در راستای پاک 
سازی و کنترل محســوس و نامحسوس نقاط آلوده 
شــهرها، طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی از جمله 
دستگیری خرده فروشــان مواد مخدر و جمع آوری 
معتادان متجاهر از سوی این پلیس به صورت همزمان 
و با جدیت و بهره گیری از تمام ظرفیت های بالقوه 

موجود، در تمام استان های کشور در حال اجراست.
وی درباره جزئیات اجرای مرحلــه دوم طرح آرامش 
گفت: یکی از اقدامات تاثیر گذار و دارای اولویت پلیس 
مبارزه با مواد مخدر فراجا در سال جاری، اجرای طرح 
آرامش در شهر با هدف دستگیری خرده فروشان مواد 
مخدر و جمع آوری معتادان متجاهر می باشد که مرحله 
اول آن در چهارم مهر ماه سال جاری به مدت یک هفته 
از طریــق راه اندازی واحدهای گشــتی و یگان های 
ضربت مبارزه با مواد مخدر در سراسر کشور اجرا شد و 
خوشبختانه علاوه بر پاک سازی چهره شهرها از لوث 
معتادان متجاهر و خرده فروشــان مواد مخدر، شاهد 
حجم بالای کشــفیات  انواع مواد مخدر و زمین گیر 

شدن باندهای قاچاق مواد مخدر بودیم. وی اضافه کرد: 
مرحله دوم طرح آرامش در شهر نیز بر اساس مطالبات 
به حق شــهروندان از ۱۶ آبان ماه، به مدت دو روز و به 
صورت همزمان توسط رده های تخصصی پلیس در 
سراسر کشور، اجرا می گردد؛ بدون شک دستگیری 
خرده فروشان مواد مخدر و جمع آوری معتادان متجاهر  
بدون وقفه و لحظه ای تعطیلی، با جدیت ادامه دارد. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا در بخش دیگری 
از سخنان خود به شناسایی و رصد نقاط آلوده شهرها 
توســط پلیس پیش از اجرای طرح های پاک سازی 
اشاره کرد و خاطر نشان ســاخت: خوشبختانه برابر 
تدابیر فرمانده کل انتظامی کشور مبنی بر راه اندازی 
قرارگاه تشدید برخورد با خرده فروشان مواد مخدر و 
جمع آوری معتادان متجاهر از اسفندماه سال گذشته، 
شاهد وضعیت مطلوبی نسبت به ساماندهی معتادان 
متجاهر و برخورد با خرده فروشــان مواد مخدر می 
باشیم؛ همچنین با اشراف اطلاعاتی، نقاط آلوده تحت 
رصد و پوشش انتظامی پلیس قرار گرفته و با قاطعیت 
با خرده فروشان مواد مخدر در این نقاط برخورد می 
شود. براســاس گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار 
کاکاوند در خاتمه با تاکید بر اینکه برخورد با معتادان 
متجاهر و خرده فروشان مواد مخدر جزو دغدغه ها و 
اولویت های پلیس است، اظهارکرد: از شهروندان تقاضا 
داریم همچون گذشته با پلیس همکاری کرده و هرگونه 
موارد مشکوک را از طریق تماس با مرکز فوریت های 

پلیسی ۱۱۰ اطلاع رسانی کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه به مفاد بیانیه نشست 
وزرای خارجه گروه ۷ و بیانیه مشترک نشست وزرای 
خارجه و دفاع ژاپن و انگلیس در حاشیه نشست وزرای 

خارجه گروه ۷ در توکیو واکنش نشان داد.
به گزارش ایرنا، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور 
خارجه کشورمان ادعاهای مندرج در بیانیه مشترک 
وزرای خارجه گروه ۷ و بیانیه مشترک نشست وزرای 
خارجه و دفاع ژاپن و انگلیس در حاشیه نشست وزرای 
خارجه گروه ۷ در توکیو را مردود و بی اساس دانست و 

آن را قویا محکوم کرد.
کنعانی گفت، همانگونه که بارها اعلام گردیده، سلاح 
هسته ای در دکترین نظامی جمهوری اسلامی ایران 
هیچ گونه جایگاهی ندارد و اهداف و برنامه هسته ای 
ایران کاملا صلح آمیز است و در این راستا ایران تمامی 
تعهدات خود را انجام داده و این موضوع بارها به تأیید 

آژانس بین المللی انرژی اتمی رسیده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه رویکرد 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران در منطقه 
غرب آســیا همواره در جهت ثبات و تأمین امنیت 
این منطقه بــوده، افزود؛ شــواهد تاریخی و تجارب 
حاضر نشــان می دهد که حضور نظامی کشورهای 
فرامنطقه ای از مهمترین عوامل و عناصر ایجاد ناامنی 

و دامن زدن به بی ثباتی در این منطقه بوده است.
کنعانی در واکنش به ادعاهای واهی و مضحک مندرج 
در بیانیه یادشده در خصوص گروه های مقاومت در 

فلسطین و لبنان و طرح خواســته های نامربوط از 
جمهوری اسلامی ایران نیز گفت، از آغازین روز بحران 
جاری غزه، جمهوری اسلامی ایران تلاشهای بدون 
وقفه ای را در جهت توقف حملات نظامی رژیم متجاوز 
صهیونیستی به غزه و حفظ جان شهروندان و ساکنان 

بی دفاع آن آغاز نموده که همچنان ادامه دارد.
وی ادامه داد جای تعجب و تأســف بسیار است که 
بانیان اشغال سرزمین ملت فلسطین و ایجاد کنندگان 
رژیم جعلی اســرائیل و حامیان تمام عیار جنایات 
جنگی صهیونیست ها علیه مردم مظلوم فلسطین، 
در جایگاه مدعی قرار گرفته و با تغییر جایگاه ظالم و 
مظلوم، گروه های مقاومت و آزادیبخش فلسطین را به 
تندروی و ایجاد بی ثباتی و تنش آفرینی در منطقه 

متهم می کنند.
کنعانی افزود، غصب ســرزمین ملت فلســطین، 
کشــتارهای دسته جمعی و نسل کُشــی ساکنان و 
صاحبان فلســطین، تخریب خانه ها و مزارع مردم، 
حمله به اماکن دینی و اسلامی، بیمارستانها و مراکز 
درمانی و ویران کردن آنها، کودک کُشی، دستگیری 
و شــکنجه مردان و زنان و حتّی کودکان، تحقیر و 
توهین به کرامــت ملت فلســطین و دهها و صدها 
اقدام ناقض حقوق بشــر و حقــوق بین الملل، تنها 
بخشــی از جنایاتی اســت که رژیم اشغالگر قدس 
 در حق مردم مظلوم فلســطین مرتکــب گردیده 

و همچنان ادامه دارد.

رئیس ستاد امر به معروف گفت: در صورتی می توان به 
اهدافی همانند نظارت مردم به مسئولان و همچنین 
جامعه زنده، پویا و بازدارنده رســید که مســئولیت 
اجتماعی و عمومی احیا شود و مردم پای کار بیایند، 

وگرنه با قانون صرف نمی توان کاری پیش برد.
طی نشست حجت الاسلام کاظم صدیقی رئیس ستاد 
امر معروف و نهی از منکر سیاســت های کلان ستاد 
تبیین شد. این جلسه با حضور محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی،  حجت الاسلام سید 
اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات،  مرتضی آقاتهرانی 
رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس، محمدحسین 
طاهری آکردی دبیر ســتاد امر بــه معروف، محمد 
قمی رئیس سازمان تبلیغات اســلامی، محمدرضا 
مبلغی از نمایندگان مجلس و نیز اصغر جهانگیر معاون 
پیشگیری قوه قضائیه و سردار احمدرضا رادان فرمانده 

انتظامی کشور همراه بود.
حجت الاسلام صدیقی، حیات توحیدی، دینی، اخلاقی 
و اقتدار ملی جامعه را منوط به احیای امر به معروف و 
نهی از منکر دانست و گفت: ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر نباید به عنوان یک اداره دیده شود، بلکه نیازمند 
نگاه جامعی درباره آن هســتیم. رئیس ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر هر استان نماینده ولی فقیه و امام 
جمعه استان است که این امر نشانگر فراقوه ای بودن 

ستاد است؛ به همین دلیل نباید در چارچوب اداره دیده 
شود، بلکه باید به عنوان کانون و نهادی جهت حفاظت 
از روحیه انقلابی نظام مدنظر باشد. رئیس ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر با تأکیــد بر این که ۶ وزارتخانه 
اثرگذار عضو اصلی ستاد هستند، خاطرنشان کرد: کمتر 
کانون و نهادی از چنین جایگاهی برخوردار است و باید 
نسبت ستاد با ارگان ها و نهاد های حاکمیتی مشخص 
شــود، چرا که هر مجموعه ای حراستی، حفاظتی، 
انتظامی، فرهنگی و... وظایف خاص خود را دارد. حجت 
الاسلام صدیقی، گام نخست در بحث امر به معروف و 
نهی از منکر را انجام کار های ایجابی عنوان کرد و گفت: 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر با همکاری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان تبلیغات اسلامی، 
مجلس شــورای اســلامی و دیگر نهاد های مرتبط 
می تواند در بخش ایجابی نقش آفرینی کند. امام جمعه 
موقت تهران، خواستار تقسیم کار مناسب میان تمام 
مجموعه های مرتبط با بحث فریضتین شد و گفت: 
باید جهادی عمل و روحیه مسئولیت اجتماعی را احیاء 
کرد. در صورتی می توان به اهدافی همانند نظارت مردم 
به مسئولان و همچنین جامعه زنده، پویا و بازدارنده 
رسید که مسئولیت اجتماعی و عمومی احیا شده و 
مردم پای کار بیایند، وگرنه با قانون صرف نمی توان 

کاری پیش برد.

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به مصوبه 
شورای عالی سینما گفت: بر اساس برنامه ریزی هایی 
صورت گرفته، شهرستان هایی که بالای ۱۰۰ هزار نفر 

جمعیت دارند از سالن سینما برخوردار خواهند شد.
محمد خزاعی در جلسه هم اندیشی با فعالان حوزه 
سینمایی خوزستان که در محل سالن جلسات اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اســلامی برگزار شد، با تاکید بر 
این که اگر بخواهیم کاری در حوزه سینما شکل بگیرد 
باید توجه جدی به استان ها داشته باشیم، گفت: بدنه 
سینمایی حرفه ای کشور فقط از تهران نیستند و در 
صورت بررسی می بینیم بیش تر هنرمندان و فعالان 
بزرگ سینمای ما بعد از انقلاب و حتی قبل از انقلاب 
از شهرستان ها هستند که برخی از آن ها به دلایلی 

مجبور به مهاجرت و فعالیت در تهران شدند.
وی با بیان اینکه تحقق عدالت فرهنگی هدف و شعار 
ما است، افزود: اگر بخواهیم هنرمندان سینما به تهران 
مهاجرت نکنند و با هدف این که تحقق عدالت فرهنگی 
در استان محقق شود باید امکانات، تجهیزات و منابع 

مالی را عادلانه تقسیم کنیم.
او با اشــاره به این که جریان تولید فیلم در گذشته 
به جریان اقتصاد کارگردان ها و حضور ســرمایه دار 
منحصر بود، اظهار کــرد: امروزه بنیاد ســینمای 
فارابی فرصــت ثبت نام در ســایت و ارســال آثار 
را بــه افــرادی که می خواهنــد کارگردان شــوند 

 می دهد که در صورت کســب امتیاز از آنها دعوت 
به عمل می آید.

خزاعی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۵۰۰ هنرمند از 
سراسر کشور ثبت نام کردند و نزدیک به ۸۰ نفر از ان 
ها پروانه کارگردانی اولیه گرفتند. او با اشاره به این که 
آیین نامه تهیه کنندگان استانی تدوین شده است، 
گفت: این  آیین نامه در آینده نزدیک ابلاغ خواهد شد 
تا اگر تهیه کنندگان استانی برای تولید فیلم در داخل 

استان خود اراده کنند مجوز اعطا شود.
او با بیان این که رویداد ملی انیمیشن مصوب شد و 
در سال آینده نزدیک آغاز به کار خواهد کرد، افزود: 
تجهیز زیرســاخت ها، حل مشــکل تهیه کنندگی 
و کارگردانــی و تقویت وجه صنفی در اســتان ها از 
مهم ترین اقداماتی است که در حال پیگیری و انجام 

آن ها هستیم.
رییس سازمان سینمایی خاطرنشــان کرد: مساله 
تولیدات سینمایی در انجمن جوانان سینمای ایران 
۵ فیلم سینمایی در سال سهمیه دارد که از استان ها 
انتخاب و معرفی می شــوند. وی با بیان این که دل 
مشغولی جدی برای من اســتان ها هستند، گفت: 
خانواده سینمای ایران ۲۶ هزار نفر هستند. بنابراین 
ما باید نگاه جامع و کاملی به همه ی این خانواده داشته 
باشیم. براساس این نگرش بسیاری از برنامه های ما در 

سازمان سینمایی توجه جدی به استان ها دارد.

ســردار پلارک: در قیاس با ســایر کشورها و یا 
در مقایسه با ســایر کمک های مردم در اتفاقات 
این چنینی، رکورد داشتیم و ۱۰ هزار تن کالای 
اساسی و مورد نیاز و استاندارد جمع آوری شد. 
سردار حســن پلارک رئیس ســتاد پشتیبانی 
جبهه مقاومت در نشست خبری با تشکر از مردم 
عزیز ایران اســلامی که در همه صحنه ها برای 
کمک رســانی ورود کردند، گفت: این ستاد یک 
هفته بعد از جنگ در سطح ملی با حضور معاون 
اول رئیس جمهور و دســتگاه های کمک رسان 
مانند هلال احمر، بنیاد مســتضعفان، سازمان 
بســیج، موکب های اربعین و تشکل های خیریه 

تشکیل شده است.
وی افزود: برای هرکدام از این دستگاه ها تعیین 
ماموریت شــده اســت. هماهنگی خوبی بین 
دستگاه ها هســت و مردم در جریان باشند که 
هرکدام ازین نهادهای فوق الذکر اقدام به دریافت 
کمک کردند، اعتماد داشته باشند. سردار پلارک 
با بیان اینکه مردم خــارج از انتظار و فوق تصور 
کمک کردند،  هرچند همچنان به کمک  رسانی 
احتیاج هست، اظهار داشــت: در قیاس با سایر 
کشورها و یا در مقایسه با سایر کمک های مردم 

در اتفاقــات این چنینی، رکورد داشــتیم و ۱۰ 
هزار تن کالای اساســی و مورد نیاز و استاندارد 

جمع آوری شد.
رئیس ستاد پشتیبانی جبهه مقاومت خاطرنشان 
کرد: برای حجم این میزان از کالاها طبیعتا باید 
از طریق حمل و نقل دریایی اقدام کرد و در چند 
کشتی و در چند مرحله ارسال شود؛ هماهنگی 
برای اعزام شروع شده و هماهنگی با کشور مقصد 

از طریق وزارت خارجه در حال پیگیری است.
وی افزود: البته ما معطــل هماهنگی نماندیم و 
بخشی از کمک های مادی برای تامین سوخت 
و دارو ارسال شده اســت؛ ۶۰۰ میلیارد تومان 
تاکنون جمع شده که ۱۰ میلیون دلار آن برای 
تامین نیازها به مصر ارسال شــد تا از طریق آن 
کشور تامین نیاز شــود و تاکنون بیش از ۵۰۰ 
کامیون از طریق مرز رفح بــه داخل غزه کمک 
ارسال کرده است.   سردار پلارک با اشاره به اینکه 
این ستاد در حال آماده شــدن برای پساجنگ 
است چون حجم خرابی ها بالاســت و نیازمند 
کمک وسیع جهانی هستند، گفت: ما براساس 
تکلیف دینی در خدمت مــردم خواهیم بود تا 

هدایایشان را به دست مردم برسانیم.

ارتقای سامانه های الکترونیکی برای نظارت بر محاکم 

به ننگ حمایت از کودک کُشی در غزه پایان دهیدادامه دستگیری خرده فروشان مواد مخدر 
با قانون گذاری صِرف، امر به معروف و نهی از منکر محقق نمی شود

کمک ۶۰۰ میلیارد تومانی مردم به غزه
سياسیفرهنگی 

شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر سینمادار می شوند



اقتصاد2
ایران

رشد ۲۰۰ درصدی سرمایه گذاری 
خارجی

معاون سازمان سرمایه گذاری خارجی اعلام کرد: 
سرمایه گذاری خارجی معتبر دولت سیزدهم، سه 
برابر میانگین ۹ سال قبل از آن است و نزدیک به 

۲۰۰ درصد رشد را شاهد هستیم.
مســعود براتی معاون سازمان ســرمایه گذاری 
و کمک هــای اقتصادی و فنی ایران در حاشــیه 
برگزاری کارگاه آموزش سرمایه گذاری خارجی 
در اســتان مازندران اظهــار کرد: مــا در حوزه 
سرمایه گذاری خارجی در سال های اخیر تحولات 
و تغییرات مفیدی را داشتیم که در جذب سرمایه 
خارجی هم موثر بوده است اما برای اینکه ما بتوانیم 
از حداکثر ظرفیت هایمان استفاده کنیم؛ نیازمند 
استفاده از تمام کسانی هستیم که در حوزه جذب 
سرمایه گذاری خارجی چه در سطح ملی و چه در 
استانها فعال هســتند؛ بنابراین نیاز است که این 
عزیزان با آخرین تحــولات و نکات مربوط به این 

حوزه آشنا شده و به اصطلاح به روز شوند.
وی ادامه داد: ما همکاران جدیدی داریم که تازه 
به این خانواده اضافه شده اند و فراگیری آنها هم 
اهمیت دارد و این امر معمولی است که در بازه های 
زمانی مختلف ارتقای سطح دانش صورت بگیرد 
تا اثر خودش را در روان تر شدن و بهره ورتر شدن 

فرایند جذب سرمایه مشاهده کنیم.
براتی تصریح کرد: سرمایه گذاری خارجی یک 
موضوع بسیار تخصصی است و جزو حوزه های 
خیلی خاص در اقتصاد کشــور اســت که واقعا 
دانش تخصصی و مهارت های متناسب خود را 
می خواهد و شرایط کشور هم در حوزه تعاملات 
اقتصادی خارجی خاص است و تلاش های زیادی 
در سطح کلان می شود که رویه ها و مسیرهایی 
ایجاد شــود تا بتوانیم با وجود همه مسائلی که 
وجــود دارد ازجمله تحریم هــای اقتصادی که 
نمی خواهند ایران به آن سطح از رشد و شکوفایی 

اقتصادی اش برسد.
با همین تدابیر و راهبردهایی که دنبال می شود و 
با خدمات و تلاش های همین عزیزان تحریم ها را 
خنثی کرده و موضوع سرمایه گذاری خارجی را 

به پیش ببریم.
معاون سازمان ســرمایه گذاری خارجی یادآور 
شد: در ســال های گذشته شــرایط کرونایی را 
شاهد بودیم، این دوره هایی که به صورت متمرکز 
برگزار می شــود و همه عزیزان در سطح کشور 
باید حضور داشته باشند، نبوده است و ما بعد از 
چند سال توانســتیم این فرصت را ایجاد و این 
دوره را برگزار کنیم. براتی تاکید کرد: هدف اصلی 
این دوره، هم افزایی و ارتقــای دانش در خانواده 
سرمایه گذاری خارجی در کشــور بوده است و 
امیدواریم شــاهد آثار آن در عملکرد عزیزان در 

سطح استان خواهیم بود.

تحول در نظام مالیات ســتانی 
کشور محقق شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تحول در نظام 
مالیات ستانی کشور و ثبت رکورد تاریخی وصول 
درآمدهای مالیاتی در دولت سیزدهم محقق شد.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی کشور، »سید 
احســان خاندوزی« با اهدای لوح ســپاس به 
»محمدهادی ســبحانیان« از اقدامات ارزنده و 
عملکرد درخشان سازمان امور مالیاتی کشور در 
ثبت رکورد تاریخی در وصول درآمدهای مالیاتی 
و همچنین اجرای موفق و کم نظیر در تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم از رئیس کل، 
مدیران و کارکنان ســازمان امور مالیاتی کشور 

تقدیر کرد.
برپایه این گزارش، در متن لوح سپاس خاندوزی 
آمده است: »تهیه و تدوین برنامه های متنوع در 
راستای تحقق اهداف علیه نظام و عملیاتی شدن 
سیاست های کلی اقتصادی و به تبع آن تامین 
آســایش و رفاه بهترین بندگان خدا افتخار بی 
بدیلی است که نصیب خدمتگزاران مردم در آن 

سازمان شده است.
اجرای موفق و کــم نظیر تبصــره ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم به عنوان یکی از قوانین 
مترقی مالیاتی در سال جاری مرهون تلاش ها 
و مجاهدت های خستگی ناپذیر همه مدیران و 

کارکنان آن سازمان است.
تحول در نظام مالیات ستانی کشــور در دولت 
سیزدهم، ثبت رکورد تاریخی وصول درآمدهای 
مالیاتی همراه با اجرای برنامه های مختلف با هدف 
ارتقای فرهنگ مالیاتی و اجرای برنامه های متنوع 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشــی که توسط روابط 
عمومی آن سازمان میســر شده است، مسیری 
اســت که می تواند به عنوان الگویی موفق برای 

سایر حوزه های اقتصادی تبدیل شود.«

اخبار

شانزدهمین نشست سران 
کشــورهای عضو سازمان 
همکاری اقتصادی »اکو« 
بــه ریاســت »شــوکت 
میرضیایف« رئیس جمهور 
ازبکستان در شهر »تاشــکند« برگزار شد. در این 
نشست گسترش بیش از پیش همکاری های تجاری، 
اقتصادی، سرمایه گذاری، حمل ونقل، ارتباطات و 
بشردوستانه در چارچوب »اکو« و همچنین تکامل 

فعالیت این ساختار چند جانبه بررسی شد. 
به گزارش ایســنا، رییس جمهور ایــران نیز برای 
شرکت در این نشست پس از سفر به تاجیکستان 
راهی تاشکند پایتخت ازبکســتان شده است. این 
دومین ســفر رییس جمهور ایران طی دو ســال 
اخیر به ازبکستان اســت چنان که ابراهیم رییسی 
در روزهای ۲۳ تا ۲۵ شــهریور سال ۱۴۰۱ نیز در 
راس هیاتی عالیرتبه برای شــرکت در بیســت و 
دومین نشست سران سازمان همکاری شانگهای به 

سمرقند ازبکستان سفر کرده بود.
دیپلماسی چندجانبه و تعامل نزدیک با همسایگان 
و کشــورهای منطقه بخش مهمی از دیپلماســی 
اقتصادی ایران اســت و در همین ارتباط گسترش 
همکاری ها با ســازمان های منطقــه ای از جمله 
ســازمان همکاری شانگهای و ســازمان همکاری 
اقتصادی اکو در ســال های اخیر بیش از گذشته 
مورد توجه دستگاه دیپلماســی ایران قرار گرفته 
اســت. ســازمان اکو از قدیمی ترین سازمان های 
همکاری اقتصادی در جهان در حال توسعه است 

و قدمت آن به دهه شــصت میــلادی برمی گردد. 
ایران نیز  به عنوان یکی از کشورهای بنیانگذار این 
سازمان اهتمام جدی به تقویت همکاری های درون 
منطقه ای و نیز ارتقای جایگاه اکــو به عنوان یک 
ســازوکار موثر منطقه ای برای همکاری اقتصادی 

دارد.
مهدی صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 
امور خارجه جمهوری اســلامی ایران مهرماه سال 
جاری در بیست و هفتمین نشست شورای وزیران 
امور خارجه ســازمان همکاری اقتصــادی اکو که 
در شوشــا – آذربایجان برگزار شــده بود با اشاره 
به اهمیت  تجارت منطقه ای، همگرایی و توســعه 

اکو، شعار ســال ۲۰۲۴ در زمان ریاست کشورمان 
در سازمان مزبور را »ایجاد منطقه مقاوم و تاب آور 
از طریق توسعه تجارت بین منطقه ای« اعلام کرد 
و در ادامه مجموعه پیشنهاداتی را در زمینه توافق 
بر سر حداکثر کردن پوشــش ترجیحات تجاری، 
تلاش در جهت رســیدن به منطقه آزاد اقتصادی، 
استفاده از فن آوری های نوین و اقتصاد دیجیتال، 
تقویت حمل و نقل و ترانزیت چند وجهی، دعوت 
از ســرمایه گذاران بین المللی، ایجاد سیستم های 
پرداختی جدید، بالا بردن ســهم تجــارت انرژی، 
حمایت از بخش خصوصی و تبادل تجارب در زمینه 

آزادسازی های تجاری را مطرح کرد.

نماینده ایران و رییس اکو در ســال ۲۰۲۴، ضمن 
اســتقبال از تلاش جمعــی اعضا برای رســیدن 
به اهداف مشــترک اکو خواســتار جدیت بیشتر 
کشــورهای عضو برای اجرایی کردن توافقات شد. 
در سال های اخیر ده کشــور عضو اکو با ۸ میلیون 
کیلومتــر مربع مســاحت و بیش از نیــم میلیارد 
جمعیت، تعاملات نســبتا خوبــی را مابین خود 
شــکل داده اند و حوزه های حمل و نقل و ترانزیت، 
تجارت و انرژی ســه اولویت اعضــا برای همکاری 
هستند و ساختارهای خوبی برای همکاری در سایر 
 حوزه های اقتصادی نیز بین این کشــورها شــکل 

گرفته است.
ارتقای تجــارت درون منطقــه ای از اولویت های 
سازمان اکو اســت و جمهوری اسلامی ایران نیز با 
جدیت در پی روان سازی تجارت در منطقه و ارتقای 
سهم تجارت درون منطقه ای از ۷ درصد فعلی به ۲۰ 
درصد  است و از آنجا که ایران یکی از صادرکنندگان 
اصلی در اکو است لذا هرگونه روان سازی تجارت در 
اکو، دسترســی صادرکنندگان ایرانی به بازارهای 
منطقه را آسانتر و ارزانتر خواهد کرد، البته در مقابل 
نیز ایران باید آمادگی داشته باشد بازارهای خود را 
بر روی کالاهای کشورهای عضو باز کند که تحقق 
آ ن نیز منوط به ایجاد برخی از اصلاحات و تغییرات 

در ساختار اقتصادی کشور است.
از دیگر ســو بــا توجه بــه عضویت ایــران و اکثر 
کشورهای اکو در سازمان همکاری های شانگهای، 
همکاری و هم افزایی این دو ســازمان برای ارتقاء 
همکاری های منطقه ای امری مهم اســت و به نظر 
می رســد این موضوع مورد توجه دست اندرکاران 

این دو سازمان قرار گرفته است.

دسترسی صادرکنندگان ایرانی به بازارهای منطقه تسهیل می شود

افزایش ظرفیت تجارت با اعضای اکو

وزارت اقتصاد:
رشد اقتصادی با رکود همراه نیست

وزارت اقتصــاد تأکید کرد: رشــد اقتصادی 
علاوه بر تداوم در ۴ فصل پیاپی، با رشد تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص، رشد سرمایه گذاری و 
مهار عوامل تورم زا همراه بوده است و در کنار 
آن حمایت از تولید رویکرد جدی دولت است؛ 
بنابراین پیش بینی رکود اقتصادی درســت 

نیست.
روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در پاسخ به گزارشی با تیتر »رکود اقتصادی در 
راه است؟ « توضیح داد: اقتصاد ایران طی چهار 
فصل ۱۴۰۱ و همچنین فصــل اول ۱۴۰۲، 
رشد اقتصادی مناسبی داشته به گونه ای که 
رشد اقتصادی در سال گذشته، ۴ درصدی با 
نفت و ۳.۵ درصد بدون نفت است و در فصل 
اول سال ۱۴۰۲ نیز رشد اقتصادی 6.۲ درصد 
با نفت و ۵.۲ درصد بدون نفت به روایت بانک 

مرکزی بوده است.
اما از آنجا که اقتصاد ایران در دهه ۱۳۹۰ نرخ های 
رشد اقتصادی قریب به صفر و تورم های بالا را تجربه 
کرده، رفاه مردم و قدرت خرید مردم افت پیدا کرده 
و به همین دلیل رشدهای اقتصادی دو سال اخیر 
کمتر از سوی مردم احساس می شود.همزمانی رشد 
اقتصادی با تولید ناخالــص داخلی از ویژگی های 
این رشد اقتصادی است و با توجه به ثبت بالاترین 
رقم تولید ناخالص داخلی کشور در سال ۱۴۰۱ به 
قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ ، از این سال به بعد هر 
میزان رشــد اقتصادی مثبت، رکورد جدیدی در 

میزان تولید ناخالص داخلی کشور را رقم می زند.
البته گزارش ها از تداوم این روند حکایت دارد 
و هیچگاه میزان تولید ناخالص داخلی فصل 
بهار کشور در ســطحی که برای بهار امسال 
ثبت شده، قرار نداشته اســت.اگر روند رشد 
اقتصادی را بررســی می کنیم، می بینیم که 
رشــد اقتصادی در سه ســال اخیر یک روند 
افزایشی را طی کرده است به طوری که رشد 
اقتصادی از ۱.۹ درصد در بهار ۱۴۰۱ به ۳.۹ 
درصد در تابســتان، ۳۹. ۴.۹ درصد در پاییز، 
۵.۳ درصد در زمستان ۱۴۰۱ و در نهایت 6.۲ 

درصد در بهار ۱۴۰۲ رسیده است.
یکی از ویژگی های رشــد اقتصادی ســال 
۱۴۰۱ و بهار ۱۴۰۲ همزمانی با رشــد مثبت 
تشکیل سرمایه ثابت است.علاوه بر مسئله ی 
رشد که محصول کوتاه مدت رونق اقتصادی 
اســت، یکی از عوامل بلندمدت که می تواند 
رشدهای چندین ســال بعد  به ما خبر بدهد 
شاخص سرمایه گذاری است. هر چقدر تشکیل 
سرمایه بیشتر باشد، ثمراتش در سالهای آینده 

خودش را نشان خواهد داد.
در دهه  ۹۰، بــه علت صفر بودن نرخ رشــد 
ســرمایه گذاری بنیه و توان تولید در کشور 
دچار ضعف جدی شده بود و در سال ۱۴۰۱ 
از آن دام سرمایه گذاری های منفی و نزدیک 
به صفر عبور کردیم و بعد از چند ســال 6.۷ 
درصد سرمایه گذاری کشــور رشد پیدا کرد. 
بنابراین می توان مطمئن بــود از دهه ای که 
هم رشــد و هم ســرمایه گذاری در آن دچار 
توقــف و عقبگرد بود، عبور کردهیم. مســیر 
رشد بلندمدت اقتصاد ایران وارد فاز جدید و 

مرحله ی جدیدی شده است.
همچنین در مورد شــاخص هــای حوزه ی 
بازار کار و اشتغال در طول فصلهای گذشته، 
وضعیت شاخص بیکاری رو به کاهش بوده و 
نشان می دهد مســیر درست و صحیح و قابل 
اتکایی است.احیاء واحدهای تولیدی و صنعتی 
که سالهای طولانی خوابیده بودند، تخصیص 
مناسب بودجه های عمرانی، سهولت در فضای 
کسب و کار، اختصاص تسهیلات تبصره  ۱۸ و 
رصد آن برای رسیدن به هدف اقدامات دیگری 
اســت که دولت ســیزدهم برای تداوم رشد 
اقتصادی به انجام رســانده و برای مهار تورم 
نیز رویکرد مهار عوامل تورم زا را در دســتور 
کار داشته است؛ مهار رشد نقدینگی، انضباط 
مالی و عدم اســتفاده از تنخواه بانک مرکزی 
سایر اقداماتی است که در این راستا انجام شد.

علاوه بر این ادعای فشار مالیاتی نیز در حالی 
مطرح می شود که دولت در راستای افزایش 
درآمدهای پایدار با افزایش بیش از ۲ میلیون 
نفری تعداد مؤدیان مالیاتی، شناسایی فراریان 
مالیاتی، حمایــت از بخش مولــد اقتصاد را 
با کاهــش ۷ درصدی مالیات شــرکت های 
تولیدی دنبال کرده اســت. بنابر آنچه اشاره 
شــد می توان به تداوم رشد اقتصادی امیدوار 
بود و در عین حال این رشــد اقتصادی بنا بر 
استدلال های یاد شده با رکود و فشار بر تولید 

نیز همراه نیست.
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وزیر اقتصاد و دارایی گفت: با همکاری کشور چین 
مقرر شــد یک فرودگاه در تراز بین المللی و بسیار 

بزرگتر از مقیاس فرودگاه های موجود ساخته شود.
سید احســان خاندوزی گفت: در سفر به شانگ 
های چین توافقات  بسیار خوبی در حوزه اجتماعی 
و اقتصادی صورت گرفت به طوری که طبق توافق 
صورت گرفته با چینی ها مقرر شد یک فرودگاه در 
حد تراز بین المللی با همکاری کشور چین ساخته 
شود  همچنین در حوزه  مجموعه ورزشی مقرر شد 
که یک مجموعه ورزشی در حد استانداردهای بین 

المللی  برای بازی های آســیایی مورد توافق قرار 
گرفت. به گفته وزیر اقتصــاد و دارایی با توجه به  
آنکه در حوزه حمل ونقل درون شــهری بسیاری  
از متقاضیان  از مدت زمان انتظار برای  رســیدن 
اتوبوس گله مند بودند مقرر شد که طبق تفاهم با 
کشور چین تکنولوژی ساخت  اتوبوس را در ایران 
وارد کرده و گام دوم در تحویل اتوبوس ها اجرایی 
شود تا زندگی مردم در این بخش روان تر شود. او 
می گوید: قدم دوم در حوزه تواق ۲۵ ساله ایران و 
چین در سفر آقای مخبر به شانگ های رقم خود 

وبا توجه به آنکه تعداد زیادی از وزارت خانه هادر 
گیر بودند جلساتی از قبل برگزار شده و در این سفر 
اختلاف نظر ها رفع و خوشبختانه در همین دو روز 
سفر توافقات بسیار خوبی هم بین دولت ها و هم 
بین بخش های خصوصی انجام شــد. خاندوزی 
گفت: امیدواریم هم در حوزه بخش دولتی و هم 
بخش خصوصی دو کشــور با جمع بندی قطعی 
و نهایی شــدن پروژه ها در بخــش های مختلف 
صنعتی کشــاورزی در ماه های آینده با تحقق و 
عملیاتی شــدن در بخش های مختلف اقتصادی 

شاهد اتفاقات روشــن، ملموس و مبارک سرمایه 
گذاری در کشور باشیم.

وزیر اقتصاد تاکید کرد: کم کردن فاصله تراز غیر 
نفتی بین ایران و چین نیز در این سفر بررسی شد؛ 
پیش از این ما به چین انــرژی صادر می کردیم و 
محصولات تکنولوژی و صنعتــی وارد میکردیم، 
طبق توافقات و سرمایه گذاری مشترک ایران از 
فرصت صادرات به چین و یا صــادرات از ایران به 
کشورهای منطقه با فناوری هایی که اقتصاد چین 

به آنها دست یافته است بهره مند شویم.

وزیر نیرو با بیان اینکه روند تحقق تفاهمات میان ایران 
و تاجیکستان مطلوب اســت، افزود: به منظور توسعه 
مناسبات اقتصادی میان دو کشور ضرورت دارد روابط 
کارگزاری بانکی و مالی توســعه یابد. به گزارش وزارت 
نیرو، علی اکبر محرابیان در جمع کارآفرینان، وزرا و سایر 
مسئولین کشور تاجیکستان در شهر دوشنبه گفت: این 
دیدار فرصت مغتنمی برای تبادل نظر جهت استفاده 
بهینه از ظرفیت های اقتصادی فی مابین دوکشور است 
و غلبه بر چالش های جهان در قرن حاضر، نیازمند چند 
جانبه گرایی، احترام به حقوق بین الملل، اصلاح نهاد های 

اقتصادی و توسعه همکاری های بین المللی است.
وزیر نیرو ادامه داد: امروزه پیشرفت های علمی و فناورانه، 
تأثیراتی گسترده بر فرایند رشد اقتصادی و توسعه پایدار 
در تمامی کشــور های جهان داشــته و موجب ارتقای 
مراودات فرهنگی، اقتصــادی و اجتماعی و نهایتاً پدید 
آمدن اقتصاد های بزرگ نوظهور شده است. وی در همین 
رابطه تصریح کرد: این تحولات، گســترش روزافزون 
روابط اقتصادی، تجاری و توسعه ســرمایه داری میان 
کشور های در حال توسعه و اقتصاد های در حال انتقال را 
نیز به دنبال داشته و نقش آنان را در اقتصاد جهانی با رشد 
فزاینده همراه کرده است. وزیر نیرو در ادامه با تاکید بر 
ضرورت فراهم کردن زیرساخت ها برای توسعه صنعتی 
بیان کرد: برق از مهمترین زیرســاخت ها برای توسعه 
صنعتی به شمار می رود و انرژی برق نقش محوری در 
توسعه اقتصادی و رفاه جوامع، اقتصاد های بزرگ در حال 
ظهور جهان و سایر کشور های در حال توسعه ایفا کرده 
و نقش این انرژی در توسعه اقتصادی چنان است که به 
دلیل امکان به کارگیری تکنولوژی های مدرن تر و نیز 
ملاحظات زیست محیطی، در تمامی زمینه های فعالیت 

می تواند به عنوان انرژی مناسب انتخاب شود.
محرابیان با اشــاره به منابع کم نظیر انــرژی، معادن و 
کریدور حمل و نقل زمینی و دریایی شــمال و جنوب 
در ایران افزود: ما به شــکلی جدی علاقمندیم تا برای 

متنوع ســازی روابط اقتصادی خود، در همکاری های 
بین المللی حضور و مشارکتی فعال تر داشته باشیم.

وی با تاکید بر موقعیت محوری ایران هم در منطقه مهم 
خاورمیانه و هم در مناطق آسیای مرکزی و همچنین در 
دریای خزر تصریح کرد: ایران می تواند به طور همزمان 
در منطقه با هم گرایی اقتصادی و سیاسی با کشور های 
حاشیه خزر و عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا منافع اوراسیا 
را پیگیری کند و در ســطوح منطقه ای هم در آسیای 
مرکزی و هم در خزر با کشــور های اوراسیا می توانند 

همکاری های ثمر بخش داشته باشد.
محرابیــان در ادامه ســخنان خود بر ضــرورت ایجاد 
نهاد هایی موثر به منظور حل و فصل مســائل، توسعه، 
امنیت و همکاری های بیشتر اشاره کرد و افزود: این نهاد ها 
می توانند در توسعه منطقه ای و همگرایی های اقتصادی، 

فرهنگی و سیاسی گام های موثری بردارند.
وزیر نیرو ادامه داد: ایران از نخســتین کشور هایی بود 
که در سال ۱۹۹۱ به صورت رسمی استقلال جمهوری 
تاجیکســتان را به رسمیت شــناخت و جز نخستین 
کشــور هایی بود که ســفارت خود را در شهر دوشنبه 
تاسیس کرد و روابط ما با کشور دوست و برادر منبعث از 

قرابت های فرهنگی، تاریخی و زبانی است.
وی در مورد برخی توافقات نیز که هنوز اجرایی نشــده 
اند، گفت: مواردی از توافقات نیز بوده که به رغم حصول 
توافق، هنوز به اجرا در نیامده اند و این ســوابق، نه تنها 
نشان دهنده وجود بستر مناسب همکاری میان دو کشور 
دوست و برادر است، بلکه گویای این واقعیت است که 
برای تحقق آنها، به عزم و اراده همه ما نیازمند است. وزیر 
نیرو با تاکید بر اینکه روند تحقق تفاهمات دو کشور، در 
سطح مطلوب و درخور روابط خوب و صمیمانه سیاسی 
دو کشور دوست و برادر بوده است، ادامه داد: مشکلات و 
موانعی در راه انجام برخــی توافقات وجود دارد که لازم 
است دبیرخانه های کمیسیون مشترک نسبت به آسیب 

شناسی این موضوع اقدام کنند.

رشد سالانه مصرف گاز در کشور از سال ۱۳۹۰ تا پایان 
۱۴۰۱ به طور متوسط یک درصد بیشتر از رشد تولید آن 
بوده است که ضرورت بهینه سازی مصرف را دو چندان 
کرده اســت. ناترازی به معنای نبود تعادل میان عرضه 
و تقاضا، در حوزه های گوناگــون از اجتماعی گرفته تا 
اقتصادی کاربرد دارد. ناترازی انرژی )آب و برق و گاز و 
سوخت(، بحث داغ همه ایام سال است، اما با آغاز فصل 
سرد، »ناترازی گاز« ملموس تر و نگران کننده تر می شود.

فعالیت هایی که در ســال های اخیر برای حل معضل 
»ناترازی انرژی« انجام شــده، برای حل این معضل به 
هیچ وجه کافی نبوده است. شاخص شــدت انرژی در 
کشور ۲ برابر متوسط دنیا و سه تا چهار برابر کشورهای 
توسعه یافته است و بیم آن می رود که این مصرف بی رویه 

انرژی در سال های آتی مشکلاتی جدی ایجاد کند.
بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار فرصت صرفه جویی در حوزه 
مصرف انرژی در کشــور وجود دارد کــه معادل ارزش 
فروش روزانه ۳.۵ میلیون بشکه نفت خام در طول یک 
سال است و اگر تنها ۲۵ درصد آن را بهینه سازی کنیم، 

گامی مهم برداشته ایم.
وابسته کردن کشور به گاز به عنوان منبعی تجدیدناپذیر 
که امکان دارد تا ۲۰ سال آینده ظرفیت تولید آن نصف 
شود خطا اســت و در صورت ادامه روند فعلی، کشور به 
جای صادرات گاز و اســتفاده از این منبع خداداد برای 
کسب درآمدهای ارزی، مجبور به واردات آن می شود. از 
سال ۱۳۹۰ تا پایان ۱۴۰۱، سالانه به طور متوسط یک 
درصد رشد مصرف گاز در کشور بیش از رشد تولید آن 
بوده است. کارشناسان راهکار کوتاه مدت برای رفع مشکل 
ناترازی گاز را فقط صرفه جویی و فرهنگ سازی و تغییر 

الگوی مصرف بخصوص در مناطق پرمصرف می دانند.
سهم ظرفیت ذخیره سازی گاز در ایران ۱.۷ درصد است 
که یک ششم میانگین جهانی اســت. در دنیا شاخص 
تعریف شده برای ذخیره ســازی گاز، از تقسیم میزان 
گاز ذخیره سازی شده به میزان کل مصرف گاز در طول 

ســال به دســت می آید که این عدد در دنیا، به صورت 
متوسط، ۱۱ درصد است؛ یعنی در سایر کشورهای دنیا، 
در ماه های گرم، گاز را در مخازن زیرزمینی ذخیره و در 
ماه های سرد از این مخازن برداشت می کنند تا بتوانند 

افزایش مصرف در ماه های سرد را مدیریت بکنند.
اروپا حــدود ۲۳ درصد مصــرف گاز خــود، ظرفیت 
ذخیره سازی دارد، ظرفیت ذخیره سازی گاز در آمریکا 
و روسیه ۱۷ و ۱۸ درصد و در ایران یک و نیم درصد است؛ 
یعنی کل میزان ذخیره سازی ما که در ۲ میدان سراجه 
قم و شوریجه اتفاق می افتد، به اندازه یک و نیم درصد 
مصرف گاز در کشور اســت که هم از نظر امنیت انرژی 

و هم از نظر ناترازی در زمستان مشکل ایجاد می کند.
افزایش بهره وری نیروگاه هــای گازی نیز یک ضرورت 
است؛ زیرا در ۱6 نیروگاه گازی کشور کمتر از ۲۵ درصد 
است و بهره وری در ۷ نیروگاه سیکل ترکیبی ۴۰ درصد 

برآورد شده است.
مشخص نبودن متولی حوزه بهینه سازی، از مشکلاتی 
است که بر ســر راه بهینه ســازی مصرف انرژی و رفع 
ناترازی وجود دارد. وزارتخانه های نفت و نیرو، خودشان 
را به صورت ســنتی و تاریخی مسئول تولید نفت و گاز 
و برق می دانند و بحث بهینه ســازی مصــرف در این 
وزارتخانه ها به صورت جدی پیگیری نشده است؛ البته 
دولت ســیزدهم این موضوع را در برنامــه هفتم دیده 
 است تا بهینه ســازی مصرف انرژی جدی تر از گذشته

 اجرایی شود.
کارشناسان معتقدند الگوی حکمرانی انرژی در کشور 
باید تغییر یابد. آن ها پیشنهاد می دهند در بخش هایی 
از کشور مثل بوشــهر، هرمزگان، بخش جنوبی استان 
سیستان و بلوچستان، جنوب کرمان و جنوب فارس که 
دارای آب و هوای گرم و خشک است، به جای استفاده از 
گاز، از سایر منابع انرژی مثل برق استفاده شود؛ زیرا در 
زمستان مصرف برق در مقایسه با تابستان بسیار کمتر و 

تقریباً یک سوم است.

کاهش فاصله تراز غیر نفتی بین ایران و چین

شدت مصرف انرژی ۲ برابر متوسط دنیا استتوسعه مناسبات اقتصادی میان ایران و تاجیکستان 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

ضرورت اتکا بر صادرات غیرنفتی
مسعود دانشمند، اقتصاددان

ما فرصت های بیشماری در صادرات غیرنفتی داریم که متاسفانه به آنها توجهی نمی کنیم. مشکل عمده این است که تولید ارزش افزوده نداریم و جایگاه ما در زنجیره تولید ارزش افزوده پایین است. باید مقایسه کرد 
که روی محصولات صادراتی مختلف چقدر کار انجام شده است. در ایران مشغول صادرات ارزش افزوده نیستیم و عددها و آمارهای صادراتی که اعلام می شود، بیشتر شبیه شوخی است.

سال هاست که بیشترین تجارت خارجی و صادرات ما به چین، عراق و امارات است. این در حالی است که حتی از فرصت های صادراتی به این کشورها نیز بهره درستی نمی بریم. به عنوان مثال زعفران ما از اسپانیا به 
اروپا صادر می شود و خرما نیز از کشورهای دیگر به چین صادر می شود. بر این اســاس می توان نتیجه گرفت که ابتدا باید سیاست های اقتصادی خود را بر مقوله صادرات محور تعریف کنیم تا بتوانیم از ظرفیت های 

خود استفاده کنیم.
وقتی صادرات بر پایه نفت است اتفاقی که باید نمی افتد. دلار حاصل از این صادرات به بانک مرکزی سپرده می شود و بانک مرکزی با این پول نیازهای اولیه مانند خوراک مردم را برطرف می کند. از طرفی دیگر صادرکننده 
در این بازار نمی تواند بقا پیدا کند زیرا تولید با تورم درگیر است، یعنی قیمت تمام شده کالا حداقل ۵۰ درصد افزایش می یابد. اما قیمت ارز صادراتی به این میزان افزایش پیدا نکرده است. همچنین به دلیل مشکل 

FATF و سوئیفت، به واسطه نیاز دارد و این واسطه بخشی از درآمد صادرکننده را تصاحب می کند و صادرکننده دوباره متضرر می شود.



3 بازار

مدیرعامل بنیاد ملــی گندمکاران گفت: با توجه بــه میزان خرید 
تضمینی و تولید گندم، واردات این محصول نســبت به سال قبل 
۴۰ درصد کاهش می یابــد. علیقلی ایمانــی مدیرعامل بنیاد ملی 
گندمــکاران از کاهش ۴۰ درصدی واردات گندم در ســال ۱۴۰۲ 

نسبت به سال ۱۴۰۱ خبر داد.
او همچنیــن از کاهــش قیمت جهانی گنــدم خبــر داد و گفت: 
بارها اعــام کرده ایم که اضافه کــردن بند قیمــت جهانی گندم 
به عنوان یکــی از فاکتورهای اثر گــذار در نرخ خریــد تضمینی 
درســت نیســت چراکه هزینه هــای تولیــد و تورم در کشــور 

 کاما مشــخص اســت و برمبنــای ایــن ۲ مولفه بایــد قیمت 
تعیین شود.

ایمانی ادامه داد: با توجه به آنکه کاهش قیمت جهانی گندم در نرخ 
ســموم، بذر، خدمات، تراکتور و حقوق و دستمزد تاثیری ندارد و از 
طرفی دیگر کشورها به کشــاورزان یارانه صادرات گندم پرداخت 
می کنند، از ایــن رو کاهش جهانی قیمت گنــدم تاثیری در تولید 

گندم داخلی ندارد.
مدیرعامل بنیــاد ملی گندمــکاران با بیان اینکــه کاهش قیمت 
جهانــی ارتباطی به پایداری تولیــد و خودکفایی نــدارد، افزود: با 

توجه به سیاســت کلی نظام و تاکید مقام معظــم رهبری بر تولید 
داخل و کالاهایی کــه امکان تولید آن در داخــل وجود دارد حتی 
اگــر گرانتر از مشــابه خارجی تمام شــود؛ براین اســاس واردات 
 ارزانتر گندم نســبت به قیمت داخلــی تاثیــری در تولید داخل 

نخواهد داشت.
او گفت: جنگ اخیر روسیه و اوکراین اهمیت خودکفایی محصولات 
استراتژیک را بیش از پیش نشان داد و جای این سوال مطرح است که 
آیا با افزایش قیمت جهانی گندم در زمان جنگ روسیه و اوکراین، آیا 

نرخ داخلی تغییر پیدا کرد؟

رئیس جمهوری برای انجام مذاکرات، وارد تاجیکستان شد، کشوری 
که می تواند در حوزه انرژی پتانســیل هایی را برای ایران به همراه 
داشته باشد و به گفته نماینده سابق ایران در اوپک هر قدمی در حوزه 

دیپلماسی انرژی به نفع ایران است.
محمد خطیبی با اشاره به مزیت های همکاری ایران و تاجیکستان 
در حوزه انرژی، اظهار کرد: همکاری های ایران با کشورهای آسیای 
جنوب شرقی مفید اســت، آنطور که گفته شــده در تاجیکستان 
پالایشــگاهی وجود دارد که می توان با آن همکاری کرد، البته این 
پالایشگاه چندان بزرگ نیســت اما به طور کلی همکاری های ما با 

کشورهای آسیای جنوب شرقی می تواند راهگشا باشد.
وی با بیان اینکه توســعه همکاری هــای بین المللی در شــرایط 
تحریم می تواند اثرات مثبتی داشــته باشــد، گفت: این کشــورها 
می تواننــد در شــرایط تحریم بــه ما کمــک کننــد و باتوجه به 

اینکه عضو کشــورهای شانگهای شــده ایم، توســعه همکاری با 
 این کشــورها در زمینه انرژی و ســایر بحث ها می توانــد اثرگذار 

باشد.
به گفته نماینده ســابق ایران در اوپک، در این بخش تاجیکستان 
نمی تواند تولید و مصرف بالایی داشته باشد اما جمع شدن کشورهای 

کوچک می تواند کمک رسان باشد.
خطیبی با بیان اینکــه وزارت نفت ایران در بحــث صدور خدمات 
فنی و مهندســی با توجه به ظرفیت و توانمندی هایی که در زمینه 
استخراج، اکتشاف و بهره مندی از میدان های نفت و گاز و فرآورش 
نفت و گاز در پالایشگاه ها و در عین حال تولید محصولات پتروشیمی 
دارد، می تواند با این کشور همکاری کند، گفت: توسعه همکاری با 
تاجیکستان به نفع هر دو کشور خواهد بود و قطعا تاثیرات آن عاید 
هر دو کشور می شود. روســای جمهور و مقامات عالی رتبه ایران و 

تاجیکستان یک بیانیه مشترک و ۱۸ ســند و تفاهمنامه همکاری 
امضا کردند.

یادداشت تفاهم نقشه راه همکاری های تجاری و اقتصادی بلندمدت 
برای ســال های ۲۰۲۳ تا ۲۰۳۰، لغو رویداد، مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر، حمل و نقل و ترانزیت، مدیریت بحــران، ایجاد منطقه آزاد 
مشترک، فرهنگ و هنر، آموزش عالی، تحقیقات فناوری و نوآوری، 
خدمات پستی، امور ورزشی و خواهر خوانندگی میان شهرهای یزد 
و خجند تاجیکستان از جمله اسناد و تفاهم نامه های همکاری میان 
جمهوری اســامی ایران و تاجیکســتان بود که توسط مقامات دو 

کشور به امضا رسید.
این اسناد همکاری میان وزرای امور خارجه، نیرو و فرهنگ و ارشاد 
جمهوری اســامی ایران با وزرای رشــد اقتصاد، فرهنگ، معارف، 

نقلیات و صناعت تاجیکستان امضا شد.

مدیر کل دفتر امور میوه های گرمســیری و نیمه گرمسیری وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: حدود ۸۹۰۰ هکتار از باغات کشور در برنامه 
حذف باغات قدیمی و جایگزینی با ارقام تجاری و سازگار با منطقه 
هستند تا بهبود درختان و باغات و نیز تولید محصول کیفی با ارقام 

تجاری رقم بخورد.
زهرا جلیلی مقدم در همایش بانوان در انارستان ایران که همزمان با 
سومین روز از برگزاری دومین جشنواره ملی تولید و صادرات انار در 
مسجد جامع ساوه برگزار شد، اظهار کرد: محصولات کشاورزی بر سه 
گروه غذایی، دارویی و غذادارو تقسیم می شوند و انار از محصولاتی 
است که در ردیف محصولات غذا داروست یعنی هم به عنوان غذا و 

هم دارو مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افــزود: انار یکی از میوه های بهشــتی اســت کــه در قرآن از 
آن نام برده شــده و در طب ســنتی و ایرانی نیــز از فواید و خواص 
آن ســخن گفته شــده اســت و تحقیقات جدیــد و دانش نوین 

 تاییدکننده آن چیزی اســت که در منابع دینــی در مورد انار بیان 
شده است.

وی گفت: افزون بر دو هزار مقاله در مورد خواص آنتی اکســیدانی 
انار وجود دارد و این میوه بهشتی که محصول شاخص ساوه به شمار 
می رود در درمان بسیاری از بیماری ها به ویژه بیماران سرطانی موثر 
بوده است. وی با بیان اینکه ایران سومین تولیدکننده انار در جهان 
است، گفت: محصول انار، بومی کشور ایران است و کشورهای هند 
با حدود سه میلیون تن تولید و چین با یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن 
رتبه های بالاتری در میزان تولید نسبت به ایران دارند، اما سرانه تولید 
در ایران با یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن، بیش از سایر کشورهاست و از 

این حیث رتبه اول دنیا را به خود اختصاص داده است.
وی با اشاره به اینکه در تمامی استان های کشور بجز استان همدان 
محصول انار کشت می شود. ساوه بزرگترین شهرستان انارخیز کشور 
است و سطح قابل توجهی از باغات انار را به خود اختصاص داده و هیچ 

شهرستانی این حجم از تولید انار را ندارد. این مقام مسئول در وزارت 
جهاد کشاورزی در ادامه با بیان اینکه غنی ترین منابع ذخایر ژنیتکی 
انار دنیا در ایران وجود دارد، گفت: بیش از ۸۰۰ ژنوتیپ انار در ایران 
شناخته شده و در حال حاضر حدود ۱۰ رقم تجاری این محصول در 
کشور ثبت شده است و از نظر ذخایر ژنتیکی بیشترین ذخایر در ایران 
وجود دارد. وی در ادامه با تاکید بر لزوم خروج از کشاورزی سنتی و 
انجام کشاورزی نوین اظهار کرد: اصاح و انجام عملیات به باغی در  
۲۵ هزار هکتار از باغات انار کشور جزو برنامه های هدف گذاری شده 

در طول پنج سال است.
جلیلی مقدم در ادامه به نقش زنان در تولیدات کشاورزی اشاره کرد 
و گفت: نقش زنان در مدیریت کشاورزی چشمگیر است و موفقیت 
حضور زنان را در تولید انواع محصولات و فرآوری آنان می توان ردیابی 
کرد. در ساوه نیز بانوان این شهرستان در برداشت، فرآوری و بسته 

بندی این محصول تأثیر گذار و نقش آفرین هستند.

وارداتگندم۴۰درصدکاهشمییابد

فرصتهایبالایهمکاریهاینفتیایرانوتاجیکستان
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وزیر جهاد کشــاورزی گفت: صنایــع تبدیلی و 
تکمیلی چرخ تولید را به حرکــت وا می دارند و 
با ایجاد ارزش افزوده در محصولات کشــاورزی، 
خلق پول و ثروت می کنند. محمدعلی نیکبخت، 
وزیر جهاد کشــاورزی در دیدار با اعضای کانون 
صنایع غذایی ایران از لزوم ایجاد تشــکل های 
قدرتمند برای رونق تولید گفــت و تاکید کرد: 
تولید، فرآوری و صادرات محصول، بازار رسانی، 
ارزش افزوده و ضایعات در بخش کشاورزی یک 
زنجیره بهم پیوســته از فعالیــت تولیدکننده و 

صنعتگر است.
وی، صنعــت، بازرگانــی و تجــارت را جــز 
جدایی ناپذیر تولید عنــوان کرد و گفت: صنایع 
تبدیلــی و تکمیلی چــرخ تولیــد را به حرکت 
وامی دارند و با ایجاد ارزش افزوده در محصولات 

کشاورزی، خلق پول و ثروت می کنند.
وزیر جهاد کشــاورزی در تشــریح این فرایند، 
تولید گوجه فرنگی و جذب مازاد تولید به صنعت 
را نمونه بارز اتحاد تولید و صنعــت برای ایجاد 
ارزش افزوده معرفی و تصریح کرد: وجود صنایع 

تبدیلی و تکمیلی برای دریافت روزانه ۵۰ هزار 
تن گوجه فرنگی در تابســتان امســال، ضمن 
جلوگیری از زیان تولیدکننده و کشاورز، فرآوری 
و راهــی بازارهای صادراتی شــد و ارز حاصل از 
فروش محصول فرآوری شــده به چرخه اقتصاد 

کشور بازگشت.
وی از اعتقاد راسخ خود به تشکل های کشاورزی 
گفت و افزود: اگر تشــکل ها قدرتمند و توانمند 
شوند، می توانند با تنظیم تولید شرایط مناسبی 
برای تأمین بازار مصرف فراهم کنند و به دنبال 

آن صادرات را رونق دهند.
نیکبخت همچنین، توجه تشــکل ها را به نکاتی 
همچون ورود به کشــت قراردادی توسط بخش 
خصوصی در تأمین مواد اولیه مورد نیاز صنایع 
غذایی و توسعه صادرات محصولات کشاورزی با 
هدف کسب بازارهای بین المللی و رونق داخلی 
جلب کرد. وزیر جهاد کشــاورزی در پایان این 
نشست، حل مشکات مطرح شده و رفع بخش 
بزرگی از موانع در تصمیمات آتی و مشــورتی با 

تشکل ها را قابل رفع خواند.

مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای جدید ایران 
با بیان این که زیرســاخت خدماتی شــهرهای 
جدید عقب ماندگی دارد، گفت: بــه زودی پروژه 
بیمارستانی در شهر پرند آغاز می شود. تفاهمنامه 
ساخت بیمارستان شــهر جدید بهارستان بین 
وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی 
 و شــرکت مادرتخصصــی عمــران شــهرهای 

جدید امضا شد .
براســاس مفاد این تفاهمنامه، تهیه نقشه های 
اجرایی، اخذ پروانه، مراحل برگــزاری مناقصه و 
انتخاب پیمانکار، اجرا تا پایان مرحله سفت کاری و 
تکمیل و تجهیز تا مرحله بهره برداری در مدت زمان 
معین از جمله اقدامات مورد توافق بین طرفین به 

شمار می رود.
جعفری مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
در این جلســه با تأکید بر اینکه در این دوره نگاه 
وزارت راه و شهرسازی در توســعه شهرها صرفا 
مسکن ســازی نبوده و ارائه همزمان پروژه های 

خدماتی همراه با ساخت مســکن در اولویت قرار 
دارد گفت: متأسفانه امروز برخی از شهرهای جدید 
شاید به ظاهر نمای شهری به خود گرفته باشند اما 
از لحاظ خدماتی دارای عقب ماندگی هایی هستند 

که به جدیت به دنبال رفع آن ها هستیم.
وی از آغاز پروژه بیمارستانی در آینده ای نزدیک در 
شهر جدید پرند نیز خبر داد و  افزود: تاش داریم در 
سال آینده نیز این اتفاق را برای بسیاری از شهرهای 
دیگر رقم زده و با تولد نوزدان در شهر محل زندگی 
شان به تقویت رویکرد هویتی و اجتماعی شهر نیز 

کمک کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به آمادگی 
شرکت عمران شهرهای جدید در ارائه منازل محل 
سکونت پزشکان در مجاورت محل خدمتشان در 
درمانگاه، خانه بهداشت و بیمارستان در شهرهای 
جدید، اضافــه کرد: بدون شــک ارائه خدمت در 
 عرصه سامت، شیرینی بیشتری نسبت به سایر 

حوزه های خدماتی برای همه ما دارد.

معاون سرمایه گذاری توسعه روســتایی گفت: تامین اشــتغال پایدار و ایجاد زنجیره 
صنایع غذایی شــاهد بازگشــت و مهاجرت معکوس ۵۰۰ هزار نفر از شــهر به روستا 
هستیم. حمید ســعادت معاون ســرمایه گذاری توسعه روســتایی در برنامه فرامتن 
گفت: مشــکل اصلی اقتصاد و اشــتغال روســتایی هویت محوربودن اســت چراکه 
 تامین بخش زیادی از محصولات خانوارها از طریق اشــتغال روســتایی که به صورت 

درون زایی و توســط خانوارها صورت می گیرد. به گفته وی نقش تعاونی ها  در حوزه 
اشتغال روستایی بسیار موثر اســت و بخش عمده ای از اشتغال ها به صورت خانوادگی 
انجام می شــود. او می گوید: بســیاری از طرح ها از جمله نیروگاه های خورشــیدی 

در حال حاضر به صورت مشــارکتی در روســتاها در حال  شــکل گیری اســت که 
 اجرای این طــرح ها به صورت تعاونی و در قالب بســتر ایجاد تعاونی ها بســیار موفق 
خواهد بود . سعادت گفت: با ایجاد زنجیره صنایع در روستاها دیگر تولید محصولات به 

صورت فصلی نیست و این امر نشان دهنده تقویت زنجیره تولید است. او تاکید کرد: با 
ایجاد نقشه راه مهاجرت معکوس شاهد بازگشت ۵۰۰ هزار نفر از شهر به روستا هستیم. به 
طوری که با ایجاد امکانات و فرصت های لازم از جمله پرداخت تسهیات اشتغال  در تمامی 
روستاها فراهم شده است. وی افزود: در حال حاضر کمتر روستایی است که  وام نگرفته 

باشد و با تخصیص منابع مالی بانک ها در سطوح مختلف اشتغال زایی ایجاد شده است.

با رسیدن فصل پاییز، بازار 
مســکن به ســمت ثبات 
قیمــت  هدایت شــده که 
همین امر باعث می شــود 
متقاضیان خرید وارد بازار 

شوند. این روز ها بازار مسکن در رکود به سر می برد  
و همین امر باعث شده که بسیاری از متقاضیانی که 
قصد خرید مسکن را دارند سری به این بازار بزنند 
تا شاید بتوانند واحدی با قیمت مناسب برای خود 
تهیه کنند. بسیاری از مشــاوران اماک هم اعام 
می کنند بازار خرید و فروش و اجاره مســکن راکد 
است، اماک این روز ها مشــتری کمتری دارند و 

میزان مراجعه مالکان برای عرضه واحد خود بیشتر 
شده است.

در همین رابطه حســینی یکی از مشاوران اماک 
واقع در محدوده میدان امام حســین پایتخت به 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: بــا ورود به فصل 
پاییز  و تمام شدن فصل نقل و انتقالات، بازار اجاره 
در شرایط رکود سنگینی به سر می برد،  اما در حوزه 

خرید وفروش امســال بر خاف سال های گذشته 
بازار دارای شــرایط رکود تورمی اســت به طوری 
که بسیاری از خریداران مسکن به دلیل بالا بودن 
قیمت ها حاضر به خرید مسکن حتی در متراژ های 
پایین نیستند و همین امر باعث شده که برخی از 
مالکان قیمت های خود را بشکنند تا شاید مشتری 

برای آنها پیدا شود.
براســاس این گزارش رشــد تــورم ماهانه قیمت 
مســکن در شــهر تهران در ۸ ماه اخیر یک روند 
نزولی را در پیش گرفته است که می توان آن را به دو 
عامل تحولات فصلی بازار مسکن و همچنین رکود 
حاکم بر این بازار ناشی از رشد قابل توجه قیمت ها 
در بازه زمانــی قبل، نســبت داد. ثبت رکورد های 

جدیــدی در افزایش قیمت مســکن، پس از عدم 
انتشــار اطاعات و گزارش های بازار مسکن قابل 
مشــاهده اســت. در عمل با عدم انتشار اطاعات، 
صرفا دسترســی به واقعیت های بازار مسدود و راه 
برای استفاده از رانت دسترسی به اطاعات توسط 
 بازیگران مخــرب محلی و قیمت ســازی در بازار 

هموار می شود.
به تازگی بانک مرکزی پس از چندین ماه ســکوت 
خــود را شکســته و در جدیدتریــن آمــار  اعام 
کرده اســت که متوسط قیمت مســکن پایتخت 
در مهر ماه یــک درصد افزایش یافته و متوســط 
قیمت خریــد و فروش یــک متر مربــع زیربنای 
واحد مســکونی معامله شــده از طریق بنگاه های 

 معامات ملکی شــهر تهران به ۷۶ میلیون تومان 
رســیده اســت. در خصوص بهبود وضعیت بازار 
مســکن و اقداماتی که در این حوزه صورت گرفته 
مهرداد بذرپاش وزیر راه وشهرســازی هم چندی 
پیش اعام کــرد: توافقاتی با بانک ها در راســتای 
اعطای تسهیات مسکن انجام شــده که اگر این 
توافقات از ســوی بانک ها اجرا شــود شاهد رشد 
 قابل توجهــی در ســاخت و تحویــل واحد ها به 

مردم خواهیم بود.
  وی ادامه داد: تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه زمین 
روستایی و ۵۰۰ هزار قطعه زمین شهری را واگذار 
خواهیم کرد و تا سال آینده این اراضی مجموعا به ۲ 
میلیون قطعه خواهد رسید.  امیدواریم سال آینده 
هر هفته یا هرماه تحویل واحد های مســکونی به 

مردم را شاهد باشیم.
در همین رابطه داود بیگی نــژاد نایب رئیس اول 
اتحادیه مشاوران اماک تهران به باشگاه خبرنگاران 
جوان گفت: به طور معمول بازار مسکن در شرایط 
کنونی با رکــود تورمی مواجه اســت و همین امر 
باعث شده که مشتری چندانی در این بازار نباشد. 
وی افزود: متقاضیان هر زمانی که به  بازار مسکن 
مراجعه کنند بهترین زمان برای خرید به شــمار 
می رود چراکه خرید مسکن هر زمانی زودتر صورت 
گیرد با توجه به شرایط تورم به نفع متقاضیان است.
بیگی نژاد یادآور شــد: در نیمه دوم هر سال هم با 
توجه به آنکــه فصل جابه جایــی و نقل وانتقالات 
تمام شده،  مالکان از قیمت های اعامی خود کوتاه 
می آیند. همچنین در همین رابطه فرشید ایاتی 
کارشناس مســکن به باشــگاه خبرنگاران جوان 
گفت: در حال حاضر بازار مسکن با کاهش قیمت 
روبرو شده، اما متاسفانه سیگنال های اشتباه به این 
بازار  داده می شود که همین امر زمینه ساز   تشدید 

قیمت ها می شود.
او گفت: طبق آمار هایی که از رصد قیمت ها رسیده 
و همچنین به گفته بسیاری از متقاضیان  قیمت ها 
در بازار مسکن  در مقایسه با تابستان کاهشی بوده و 
در صورتی که اقدامات دولت از جمله بهره برداری از 
واحد های نهضت ملی مسکن در بسیاری از شهر ها 
صورت گیرد به طور قطع این روند کاهشی قیمت ها 
بیشتر شده و بازار هم به سمت رونق هدایت می شود. 
او افزود: نظارت های شدیدی که بر عملکرد مشاوران 
اماک  صورت می گیرد باعث شده که قیمت های 

کاذب از بازار مسکن رخت ببندد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com
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فناوری و 
اطلاعات

بیش از ۱۰۲ هزار نفر در شرکت های نوآور و دانش بنیان 
اشتغال دارند

معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم گفت: در کشــور نزدیک به ۱۰ هزار واحد فناور 
داریم و ۱۰۲ هزار و ۳۰۰ شغل در این تعداد واحد ایجاد شده است.

به گزارش وزارت علوم، معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 
آیین افتتاحیه سومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارک های فناوری و سازمان های 
نوآوری ایران گفت: در کشــور نزدیک به ۱۰ هزار واحد فناور داریم و ۱۰۲ هزار و 
۳۰۰ شغل در این تعداد واحد ایجاد شده است و گردش مالی این شرکت ها سالیانه 
۳۲ همت است. سجاد محمدعلی نژاد خاطرنشان کرد: در سال های اخیر زحمات 
فراوانی انجام شده است تا شاهد همگرایی در تمام زیست بوم نوآوری باشیم که با 

توجه به اینکه یک پدیده جدید محسوب می شود زحمات بسیاری را می طلبید.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم گفت: دولت معتقد است حوزه فناوری و نوآوری 
را تا جایی که می تواند پشتیبانی کند و در این زمینه پارک های علم و فناوری را به 
عنوان پدر واحدهای فناور و نوآوری می داند و به همین دلیل باید جنبه های مختلف 
برای تجاری سازی محصولات و خدمات اجتماعی مختلف را در این پارک ها دنبال 

کنیم.
وی با بیان اینکه متولی اصلی فکر در خلق نوآوری، پارک های علم و فناوری هستند 
تصریح کرد: در این حوزه چند دغدغه وجود دارد و برای آن برنامه داریم که یکی از 
آن پشتیبانی از شــرکت های نوآوری و تجاری سازی محصولات آن ها است که در 
این زمینه با وزارت صمت تفاهم کردیم که ۸ خوشه تخصصی را شکل بدهیم و یکی 
از پارک های علم و فناوری به عنوان محور قرار می گیــرد تا بتوانیم این موضوع را 

محقق کنیم.
وی محور دوم را رفع نیازهای کشــور در زمینه محصولات وارداتی دانست و اظهار 
داشت: در این زمینه نیازهای صنایع و شرکت های دولتی که باید برای نیاز آن ها ارز 
اختصاص یابد، براساس سامانه ای که مشخص شده بررسی می شود که آیا این نیاز 
در داخل کشور تولید می شود یا خیر و پس از آن تصمیم گیری می شود و محصولاتی 
که در این سامانه بارگذاری می شود دیگر به هیچ عنوان واردات آن انجام نمی شود.

محمدعلی نژاد بحث نواحی نــوآوری را یکی دیگــر از دغدغه های جدی خود در 
حوزه نوآوری دانست و تصریح کرد: در این زمینه دچار چالش هایی با وزارت راه و 
شهرسازی هستیم که متأسفانه تاکنون یک تعریف مشخص از لحاظ شهرسازی 
در زمینه پهنه نوآوری نداریم که به زودی در این زمینه بسته جدیدی آماده و ارائه 
خواهیم کرد تا ناحیه های نوآوری بر اســاس تعاملات و ظرفیت هایی که شــکل 

می گیرد می تواند ظرفیت های جدیدی را ایجاد کند.
وی افزود: البته ایجاد پهنه های نوآوری در تمام مکان ها شــرایط ایجاد را ندارد که 
با احتساب این موضوع و در نظر گرفتن این محدودیت در صورت شکل گیری یک 
زنجیره بین شرکت ها در ناحیه های نوآوری می توان امیدوار بود دغدغه های بسیاری 

از شرکت ها برطرف شود.
محمدعلی نژاد در پایان با دردناک دانستن جنایات رژیم صهیونیستی گفت: برای 
تمام دغدغه مندان علم و نوآوری دردناک اســت که رژیمــی بدون هیچ واهمه ای 
کودکان را بکشد و متأســفانه تعدادی از افراد با افتخار از این حوادث نام می برند 

که امیدواریم هرچه سریعتر شاهد صلح در تمام مناطق باشیم.

انجام اقدامات دانش بنیان توسط جهاد دانشگاهی
رییس جهاد دانشگاهی در بازدید از سازمان جهاد دانشگاهی علوم پزشکی تهران با 
اشاره به این که ماهیت اصلی جهاد دانشگاهی انجام کارهای بر زمین مانده و دانش 
بنیانی است که دیگران در کشــور انجام نمی دهند، گفت: در حوزه فناوری های 

پیشرفته با تکیه بر دانش بنیان بودن می توانیم نقش آفرینی خوبی داشته باشیم.
حسن مسلمی نائینی رییس جهاددانشگاهی با حضور در سازمان جهاددانشگاهی 
علوم پزشکی تهران، در جریان آخرین اقدامات و دستاوردهای مراکز این سازمان 
قرار گرفت و در نشستی که با رییس و مدیران ارشد سازمان جهاددانشگاهی علوم 
پزشکی تهران داشت، بیان کرد: سازمان علوم پزشکی جهاددانشگاهی تهران همواره 

در برنامه های مختلف پیشرو بوده است.
وی با تأکید بر اینکه ماهیت اصلی جهاد دانشــگاهی انجام کارهای بر زمین مانده 
و دانش بنیانی است که سایرین در کشــور انجام نمی دهند، گفت: یکی از مسائل 
مهم که باید مد نظر قرار گیرد این است که از تکرار اقداماتی که دستگاه های دیگر 
انجام می دهند پرهیز کنیم، با توجه به این که ماهیت اصلی اقدامات این نهاد بر پایه 
مباحث زمینه ای در کشور است، باید بیشتر بر موضوعات دانش بنیان تأکید داشته 
باشیم. به طور مثال جهاددانشگاهی در حوزه پزشکی مسئولیت مستقیم ندارد، اما 
در حوزه فناوری های پیشرفته با تکیه بر دانش بنیان بودن می توانیم نقش آفرینی 

خوبی داشته باشیم.
رییس جهاددانشــگاهی با بیان این که باید اقداماتی که انجــام می دهیم اقناعی 
باشد، گفت: باعث خرسندی است که بسیاری از مراکز پژوهشی این نهاد از سازمان 
جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران سرچشمه گرفته است. دکتر مسلمی نائینی 
با تأکید بر شبکه ای عمل کردن مراکز و واحدهای مختلف جهاددانشگاهی اظهار 
کرد: جهاددانشگاهی یک شبکه است و محدود به تهران نیست و باید ارتباطمان را 

حتی با شهرستان های کوچک نیز بیشتر تقویت کنیم تا آنها هم قدرتمند شوند.
وی افزود: در ابتدای تشکیل جهاددانشگاهی بیشتر کارها فرهنگی بود و در واقع یک 
سازمان دانشجویی بود که دانشجویان از این طریق وارد این نهاد می شدند. رییس 
جهاددانشگاهی بر ارتباط بیشتر مراکز و واحدهای جهاددانشگاهی با دانشگاه ها 
تأکید کرد و گفت: برخی مراکز ارتباطات خوبی با دانشــگاه ها دارند که باید سعی 

کنیم این ارتباط بیشتر شده و آن را تقویت کنیم.
به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی، در ادامه این نشست دکتر مسعود حبیبی 
رییس سازمان جهاددانشگاهی علوم پزشــکی تهران گفت: راه اندازی پژوهشکده 
بیماری های پستان خدمت ماندگاری برای مردم بود که توسط این سازمان انجام 
و در ادامه از سازمان جدا شد. وی افزود: جهادگران این مجموعه با توجه به ظرفیت 
ارتباط با دانش آموختگان نخبه موفق به راه اندازی مرکز تحقیقات لیزر پزشکی، 
پژوهشــکده زخم و ترمیم بافت، زخم های مزمن و گروه سبک زندگی مبتنی بر 

پژشکی شدند.
دکتر حبیبی اظهار کرد: با توجه به این که مقام معظم رهبری فرموده اند که همواره 
علم و دانش باعث افتخار و سربلندی می شود، ما نیز امیدواریم با اقداماتی که انجام 
می دهیم سهمی در سربلندی کشور داشته باشیم و با تعمیق و گسترش اقداماتمان، 
ظرفیتی برای ارایه خدمات بیشتر به جامعه و کشور باشیم و سهمی در سربلندی 

کشور داشته باشیم.
وی گفت: سازمان جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران چند مرکز تخصصی دارد که 
تصمیم داریم معاونت امور درمان را نیز ایجاد کنیم. در ادامه نشست مدیران ارشد 
سازمان جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران گزارشی از اقدامات انجام شده توسط 
مراکز این سازمان ارایه کردند و از جمله موضوعاتی که بر آن تأکید داشتند هدف 
گذاری و برنامه ریزی برای توســعه فعالیت فرهنگی دانشجویان در آینده، توسعه 
اقدامات پژوهشــی با رویکرد مبتنی بر علم و افزایش فعالیت های میان رشته ای، 
گسترش اقدامات در رابطه با ارتقای سلامت در حوزه سالمندی، دوره های آموزشی 

برگزار شده، بود.
در پایان این نشســت نیز رییس جهاددانشگاهی و هیأت همراه از مراکز تحقیقات 
لیزر پزشکی، شرکت پارس پژوهان یارا، گروه ترمیم نوری، مرکز نوآوری و شکوفایی 
)منش(، آزمایشگاه تحقیقاتی یارا، مرکز انفورماتیک سلامت و گروه فتوداینامیک 

سازمان جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران بازدید کردند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات بــا بیــان اینکه 
آخرین تکنولوژی روز دنیا را 
در حوزه ارتباطات در ســاوه 
افتتاح می کنیــم، گفت: تمام 
ساختمان های کشور تا پنج ســال آینده به فیبرنوری 
مجهز می شود. عیسی زارع پور در جریان سفر به استان 
مرکزی و در آیین افتتاح پروژه فیبرنوری و تست سرعت 
FTTH شهرستان ســاوه، افزود: این طرح با همکاری 
مجلس شورای اســلامی برنامه ریزی و به یک تکلیف 
برای دولت تبدیل شده اســت. وی ادامه داد: زمانی که 
در اسفندماه ســال ۱۴۰۰ گفتیم که قصد داریم تمام 
ساختمان های کشــور را با فیبر متصل و در قدم اول در 
این دولت ۲۰ میلیون پوشــش ایجاد کنیم عده زیادی 
دســت یابی به آن را دور از انتظار دانســتند و برخی ها 
هم که هیچ کار نمی کنند و در خانه نشسته و دیگران را 
تخریب می کنند، نیز این طرح را غیر ممکن می دانستند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: امســال 
حدود چهار میلیون خانوار تحت پوشــش قرار گرفته و 
این مهم تا پایان سال به هشت میلیون خانوار می رسد. 
زارع پور بیان کرد: مجلس شورای اسلامی به پشتوانه این 
یک سال فعالیت دولت در پوشش فیبر به ما اعتماد کرد 
و اتصال ۲۰ میلیون خانوار با فیبر نوری را در برنامه هفتم 

توسعه برنامه ریزی کرد.
وی افزود: دولت ســیزدهم در فــاز اول این طرح، ۲۰ 
میلیون پوشــش تا ۳۰۰ متری منازل مــردم را انجام 
می دهد و بر اساس تعهد اوپراتورها اگر کسی درخواست 
فیبر داشــت باید ظرف مدت یک ماه انجام شود. وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد: راه اندازی مشابه 
سرویس شهرستان ســاوه در تهران ۴۰۰ میلیون ریال 
هزینه دارد اما این ســرویس به صورت رایگان به مردم 

ساوه هدیه داده شد.
زارع پور ادامه داد: این کار در کشــورهایی با گســتره 
جمهوری اســلامی ایران حداقل ۱۰ سال زمان می برد 
اما در شهرستان ساوه با کمتر از یک سال انجام شد که 
افتخاری بزرگ محسوب می شود. وی بیان کرد: با توجه 
به گســتردگی کار تنها به شرکت مخابرات اکتفا نشد و 
به ۹ اپراتور دیگر مجوز داده شــده تا در کنار مخابرات 
فعالیت کند که ثمره این می شود سرویس دهی مطلوب 

به مردم که پیش از این در کشور وجود نداشته است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در گذشته رقابت 
تنها در حوزه ارتباطات سیار بود اما اکنون با راه اندازی 
زیرساخت های جدید با فناوری روز دنیا رقابت در حوزه 
ارتباطات ثابت شکل گرفته اســت. زارع پور بیان کرد: 
پوشش فیبر در استان مرکزی هم خوب پیش می رود اما 
تسریع در آن نیازمند همکاری و همدلی تمام نهادهای 

اجرایی و خدماتی است.
وی تصریح کرد: فیبر نوری منازل و کســب و کارها در 
ساوه بزرگترین پروژه از نظر حجم عملیاتی و بزرگترین 
پروژه ارتباطاتی کشور، یک تغییر اساسی و نقطه عطفی 
در تاریخ ارتباطات کشور است. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گفت: این پــروژه عظیم در برخــی موارد تا 
یک هزار مگابیت بر ثانیه سرعت دارد، این در حالی است 
که میانگین سرعت در ارتباطات ثابت کشور ۱۱ تا ۱۲ 
مگابات بر ثانیه اســت و در بهترین مورد تا ۱۶ مگابایت 
در ثانبه است و این اتفاق در ساوه گام بلندی در جهت 

توسعه شهرستان است.
زارع پور با بیان اینکه سرعت فیبر نوری نامحدود است، 
افزود: با همین بستر تا نیم قرن آینده می توان به مردم 

سرویس داد و روز به روز سرعت را تقویت و بیشتر کرد. 
وی تصریح کــرد: عملیات اجرایی این پــروژه بزرگ از 
حدود یک سال گذشته آغاز شد و دولت کارگاه تخصصی 

و عظیمی برای بهره برداری از آن تجهیز کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: مردم مظلوم 
غزه در نتیجه شقاوت های رژیم صهیونیستی به سختی 
امورات خود را می گذرانند و تعداد کثیری از آنها در چند 
روز گذشته به شهادت رسیدند. زارع پور ادامه داد: عجیب 
است که مدعیان حقوق بشر از جمله آمریکای جنایتکار 
نه تنها مقابل این جنایات ســکوت کرده اند، بلکه رژیم 

غاصب اسرائیل را حمایت هم می کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه، رژیم 
اشغالگر اســرائیل و متحداشــان نه تنها به هیچ اصول 
دینی پایبند نیستند، بلکه مبانی وجدان انسانی را زیر 
پا گذاشــته اند، بیان کرد: در یک ماه گذشته حدود ۱۱ 
هزار نفر از مردم مطلوم غزه شهید و ۴۵ هزار نفر مجروح 

شده اند که بیش از ۹۰ درصد شهدا غیرنظامی و بیشتر 
کودک هستند. زارع پور اظهار کرد: این مهم در صورتی 
است که اگر یک درصد آن در کشورهای اروپایی اتفاق 
افتاده بود، سازمان ملل و دیگر نهادهای حقوق بشری 
قطعنامه های مختف صادر می کردند اما الان در مقابل 
این هم ظلم و جنایت ســاکت نشســته اند. وی گفت: 
ریاست محترم جمهور در نشست اعضای هیات دولت 
با اشاره به اتفاقات غزه عنوان کردند، که ساماندهی دنیا 
نیازمند یک نظم نوین است، چراکه انتظار عدل و عدالت 

از این سیستم حاکم در جهان بیهوده و بعید است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: امید است مردم 
دنیا که اکنون به نوعی بیدار شده اند و جنایت های رژیم 
صهیونیستی را با چشمان خود دیده اند، فارغ از هر دین 
و مسلک و آیین، دولتمردان آنها هم از خواب غلفت بیدار 
شوند و از مردم فلسطین دفاع و جنایت های اسرائیل را 

محکوم کنند.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

تجهیز تمام ساختمان ها به فیبر نوری
News kasbokar@gmail.com

ژاپن قرار اســت در بودجه اضافی، تقریبا دو تریلیون 
ین )۱۳.۳ میلیارد دلار( بــرای افزایش ظرفیت تولید 
داخلی نیمه رساناها، اختصاص دهد. بلومبرگ به نقل 
از منابع آگاه نوشــت: از این مبلغ، حدود ۷۶۰ میلیارد 
ین به صندوقی برای حمایت از تولید انبوه تراشــه ها 
اختصاص خواهد یافت و این پول می تواند برای حمایت 
از دومین کارخانه شرکت تایوانی TSMC در کوماموتو 
استفاده شود. حدود ۶۴۰ میلیارد ین برای یک صندوق 
دیگر به منظور حمایت از تحقیقات در زمینه تراشه های 

پیشرفته استفاده خواهد شد. این اعتبار ممکن است 
برای سرمایه گذاری شرکت راپیدوس در تولید تراشه، 
استفاده شــود. حدود ۷۵۰ میلیارد ین هم به صندوق 
جداگانه دیگری برای تقویت تامین باثبات تراشه برای 

ژاپن، تخصیص داده خواهد شد.
به گفته منابع آگاه، این آمــار تا زمانی که هیات دولت 
ژاپن، بودجــه اضافی را در روز جمعــه تصویب نکند، 
نهایی نخواهند شد. ژاپن در حال سرمایه گذاری برای 
احیای صنعت تراشه خود و سه برابر کردن فروش نیمه 

رساناهای ساخت این کشور به بیش از ۱۵ تریلیون ین 
تا سال ۲۰۳۰ است. این کشور، نیمه رساناها را به عنوان 
یک آیتم کلیدی برای امنیت اقتصــادی اضافه کرده 
است زیرا این قطعات، نقش بزرگی در پیشبرد رشد آتی 
از طریق خودروهای برقی و هوش مصنوعی ایفا خواهند 
کرد و همچنیــن فرصت هایی برای ارتقــای فناوری 
تسلیحات در بحبوحه رشد تنش های ژئوپلیتیکی، به 
وجود می آورند. کشورها برای بازسازی و توسعه خطوط 
تامین خود در رقابت هســتند و تراشه های پیشرفته 

را با همکاری متحدانشــان و با استفاده از کنترل های 
صادراتی و یارانه ها، توسعه می دهند. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، کمکی که ژاپن تاکنون برای تراشه ها متعهد 
شده اســت، شــامل ۴۷۶ میلیارد ین برای نخستین 
کارخانه شرکت TSMC در کوماموتو است که قرار است 
تولیدش را در اواخر ســال ۲۰۲۴ آغاز کند. همچنین 
۳۳۰ میلیارد ین هم برای شرکت راپیدوس متعد شده 
اســت که قصد دارد تولید انبوه تراشه های لاجیک دو 

نانومتری را تا سال ۲۰۲۷، در هوکایدو آغاز کند.

رئیس کمیته ســلامت الکترونیک مجلس شــورای 
اسلامی گفت: در ۱۷ سال گذشــته سالانه نیم تا ۲.۵ 
میلیارد تومان برای سلامت الکترونیک بودجه در نظر 
گرفته شد، ولی در بودجه ۱۴۰۱ بالغ بر ۷۰۰ میلیارد 
تومان به این حوزه اختصاص یافت؛ هر چند که محقق 

نشد.
فاطمــه محمدبیگــی در رویداد دانشــگاهی هوش 
مصنوعی و سلامت که در ســالن همایش های رازی 
دانشگاه علوم پزشــکی ایران برگزار شــد، گفت: در 
کمیسیون مجلس یازدهم اقدام به استخراج چالش های 

حوزه سلامت شــد که در این بررســی، چالش های 
پانزده گانه ای را استخراج کردیم که از آن جمله می توان 
به شیوع ســرطان ها، عدم توجه به پیشگیری و تقدم 
درمان بر پیشــگیری، بی توجهی بــه تغذیه، امنیت 
غذایی و عدم استفاده از سلامت الکترونیک هوشمند 

اشاره کرد.
وی ادامه داد: با انتشــار این نتایج، اعضای کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی اعلام کردند 

مطالعه در زمینه سلامت الکترونیک ادامه یابد که ادامه 
آن منجر به ارائه پیشنهاد من در زمینه راه اندازی کمیته 
جدیدی با نام سلامت الکترونیک شد و از سال ۱۴۰۰ 

تاکنون تعداد ۵۶ جلسه برگزار شد.
رئیس کمیته ســلامت الکترونیک مجلس شــورای 
اسلامی، رفع نواقص قانونی حوزه سلامت الکترونیک با 
همکاری متخصصان را از اقدامات این کمیته ذکر کرد و 
یادآور شد: همچنین چند پیشنهاد اصلاحی برای قانون 

بودجه سال های ۱۴۰۰  تا ۱۴۰۲ و پیشنهاد اصلاحی 
برای بهره گیری از هوش مصنوعی در حوزه ســلامت 

ارائه شده است.
محمدبیگی بــا تاکید بر اینکــه ایران جــزء معدود 
کشورهایی اســت که در حوزه ســلامت الکترونیک 
دارای قانون اســت، خاطر نشــان کرد: در ۱۷ ســال 
گذشته سالانه نیم تا ۲.۵ میلیارد تومان برای سلامت 
الکترونیک بودجه در نظر گرفته شــد، ولی در بودجه 
۱۴۰۱ بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان به این حوزه اختصاص 

یافت، هر چند که محقق نشد.

سامسونگ رســما دیگر برای گوشــی گلکسی فولد، 
به روزرســانی های امنیتی عرضه نخواهد کرد. پس از 
گذشت چهار سال از ورود گلکســی فولد به بازار، این 
گوشی دیگر به روزرســانی های امنیتی سامسونگ را 
دریافت نخواهد کرد. هنگامی که سامسونگ این گوشی 
گران قیمت را عرضه کرد، چهار سال کامل به روزرسانی 
امنیتی را برای این دستگاه وعده داده بود. در آن زمان 
که اکثر تلفن های هوشمند اندرویدی، به مدت سه سال 
به روزرسانی امنیتی دریافت می کردند، این وعده جذاب 

به شمار می رفت.
اکنون بســیاری از سازندگان گوشــی های اندرویدی 
پشتیبانی امنیتی چهار ســاله برای دستگاه های خود 
عرضه می کنند و خود سامســونگ، برای گوشی های 
جدیدش، چهار ســال ارتقای سیستم عامل اندروید و 
پنج ساله انتشــار وصله های امنیتی را فراهم می کند. 

عصر مدرن گوشی های تاشو با گلکسی فولد آغاز شد 
و نشان داد که سامســونگ  از تکرار در ملاءعام ترسی 

ندارد.
هنگامی که گلکسی فولد در اوایل سال ۲۰۱۹ عرضه 
شد، یک فاجعه بود. مدیرعامل سامسونگ اعتراف کرد 
که این گوشی قبل از آماده شــدن کامل آن، با عجله 
عرضه شده است و کسانی که اولین بازبینی را از گلکسی 
فولد داشتند، این دستگاه را به درستی، به عنوان یک 
نمونه اولیه بسیار گران قیمت توصیف کردند. مشکلاتی 
در صفحه نمایش و لولا وجود داشت که باعث شد این 
گوشی از آنچه باید باشد، ضعیف تر شود و برای بسیاری 

از افراد غیرقابل استفاده بود.
سامســونگ، برنامه های اولیه عرضه این گوشی را لغو 
کرد و برای همه گوشی هایی که فروخته بود، فراخوان 
داد و ســپس برای چند ماه کاملا ساکت شد و تلاش 

کرد تا چگونگی حل مشــکلات را پیدا کند. سرانجام 
در ژوئیه، اعلام کرد که این مشکل برطرف شده است و 
نسخه بهبود یافته و قابل اطمینان تر گلکسی فولد، در 
پاییز آن سال وارد بازار خواهد شد. شکل نهایی گلکسی 
فولد هنوز تا کامل بــودن فاصله زیادی داشــت، اما 
حداقل آنقدرها هم شکستنی نبود. این گوشی قیمت 
حیرت انگیز ۲۰۰۰ دلار را داشت که برای گوشی هایی 
که هنوز یک گوشی آزمایشــی هستند، قیمت بسیار 
بالایی بود. در حالی که این گوشی عملکرد خوب، عمر 
باتری خوب و صفحه نمایش داخلی گســترده داشت 
اما صفحه نمایش کوچک در بیرون گوشی و عدم دوام 

مشابه سایر پرچمداران سامسونگ، از معایب آن بود.
هر چند کــه این کامــلا تقصیر سامســونگ نبود اما 
تجربه نرم افزاری ناخوشایندی هم داشت. به هر حال، 
گوشی های تاشو در مراحل ابتدایی خود بودند و تقریبا 

اکثر توسعه دهندگان شــخص ثالث، به طور کامل از 
این ایده اســتقبال نکردند. با این حال، گلکسی فولد 
سامسونگ با تمام ایراداتش، نه به خاطر آنچه بود، بلکه 
به خاطر آنچه معرفش بود، اهمیت داشــت. این اولین 
حرکت جسورانه سامسونگ به سمت محصولات تاشو 
بود و زمینه را برای عرضه محصولات بعدی از ســوی 

سامسونگ و شرکت های دیگر فراهم کرد.
بر اساس گزارش دیجیتال ترندز، چهار سال طول کشید 
تا سامسونگ، گلکسی زد فولد فور و گلکسی زد فلیپ 
فور را عرضه کند و در این مسیر، سایر سازندگان گوشی 
هم به نظاره نشستند و آموختند. به نظر می رسد که در 
سال ۲۰۲۳، با ورود گلکسی زد فولد فایو و گلکسی زد 
فلیپ فایو و همچنین گوگل پیکسل فولد، وان پلاس 
اوپن و موتورولا ریــزر پــلاس، دوران دوم تلفن های 

هوشمند تاشو آغاز شده است.

یک شــبکه عصبی فیزیکی برای اولین بار با استفاده 
از نانوسیم ســاخته شــد که می تواند با الهام از نحوه 
عملکرد نورون های مغز انســان، چیــزی را به خاطر 
بسپارد. برای اولین بار یک شــبکه عصبی فیزیکی با 
استفاده از نانوسیم ساخته شــد که می تواند با الهام از 
نحوه عملکرد نورون های مغز انسان، چیزی را به خاطر 
بسپارد. نتایج این پروژه، مســیر را برای توسعه هوش 
مصنوعی کارآمد و کم مصرف بــاز می کند. نتایج این 
پروژه محققان که ماحصل همکاری میان دانشمندان 
دانشگاه سیدنی و دانشــگاه کالیفرنیا است در نشریه 
Nature Communications به چاپ رســیده 

است.
روومین زو، نویسنده اصلی این مقاله و محقق دانشگاه 

سیدنی می گوید: »این یافته ها نشان می دهد که چگونه 
عملکردهای یادگیری و حافظه الهام گرفته شده از مغز 
با استفاده از شبکه های نانوسیم می تواند برای پردازش 
داده های پویا استفاده شود.« شــبکه های نانوسیم از 
سیم های ریزی تشکیل شده اند که قطری در مقیاس 
نانومتری دارند. سیم ها خود را به الگوهایی شبیه بازی 
“Pick Up Sticks” کودکان شکل می دهند و از شبکه 
های عصبی مانند آنچه در مغز ما است، تقلید می کنند. 
از این شبکه ها می توان برای انجام وظایف خاصی مانند 

پردازش اطلاعات استفاده کرد.
وظایف حافظه و یادگیری با استفاده از الگوریتم های 
ســاده ای انجام می شــود که به تغییــرات مقاومت 
الکترونیکی در اتصالات پاســخ می دهنــد، اتصالاتی 

کــه در آن نانوســیم ها بــا هــم همپوشــانی دارند. 
این عملکرد کــه به عنــوان »ســوئیچینگ حافظه 
مقاومــت« شــناخته می شــود، هنگامــی ایجــاد 
می شــود کــه ورودی هــای الکتریکی بــا تغییر در 
 هدایت روبرو شــوند، مشابه آنچه در ســیناپس مغز 

ما اتفاق می افتد.
در این مطالعه، محققان از این شــبکه برای تشخیص 
و به یاد آوردن توالی پالس هــای الکتریکی مربوط به 
تصاویر، با الهام از نحوه پردازش اطلاعات مغز انســان 

استفاده کردند.
زدنکا کونســیس از محققــان این پــروژه می گوید: 
»تحقیقات قبلی ما توانایی شبکه های نانوسیم را برای 
به یاد آوردن وظایف ســاده ایجاد کرده است. در این 

پروژه جدید نشان دادیم که با استفاده از داده های پویا 
که به صورت آنلاین در دسترس هستند می توان همین 
کار را کرد. این نتایج یک قدم مهم رو به جلو است زیرا 
دستیابی به توانایی یادگیری آنلاین هنگام برخورد با 
مقادیر زیادی از داده ها که می توانند به طور مداوم در 

حال تغییر باشند، چالش برانگیز است.
یک رویکرد اســتاندارد، ذخیره داده هــا در حافظه و 
سپس آموزش یک مدل یادگیری ماشین برای استفاده 
از اطلاعات ذخیره شده است. اما این امر می تواند انرژی 
زیادی را برای کاربردهای گســترده نیاز داشته باشد. 
رویکرد جدید ما به شبکه عصبی نانوسیم اجازه می دهد 
تا در حالت آنلاین یاد بگیرد و به یاد بیاورد در نتیجه از 

نظر هزینه کم مصرف تر است.«

سهم ۱۳ میلیارد دلاری تراشه ها در بودجه اضافی ژاپن

بودجه ۷۰۰ میلیاردی سلامت الکترونیک محقق نشد

وداع سامسونگ با یکی از مهمترین گوشی های اندرویدی

چیزی شبیه به مغز با نانوسیم ساخته شد
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سبکزندگي

 تغييرات چندباره شيوه پذيرش دانشجويان 
دكترا طي سال هاي اخير نگراني داوطلبان 
را به دنبال داشته است. اگرچه براساس نظر 
كارشناسان شيوه جديد پذيرش دانشجو 
منطبق با اســتانداردهاي دانشگاه هاي 
مطرح دنياست با اين وجود اين تغييرات پي درپي منجر به سردرگمي 

داوطلبان براي آزمون شده است. 
آيين نامه تغيير دكترا در تاريخ 2 ارديبهشت سال 1394 توسط رئيس 
سازمان كشور ابلاغ شد و در سال هاي 1395و 1396 اجرا مي شود. در 
اين آيين نامه بنابر گفته سازمان سنجش تفاوت چنداني با قبل از خود 
نكرده است مهم ترين نكته آن اين است كه امسال دانشگاه براساس 
شيوه نامه اي كه سنجش درنظر گرفته است، اختيار آزمون را بر عهده 
دارد. تاكنون براي آزمون دكترا سازمان سنجش ملاك تعيين نمره 
نهايي در آزمون مصاحبه بود اما با اين تغييرات دانشگاه مسئول نهايي 
و عامل اصلي براي سنجش مصاحبه دانشجويان است. درصد ها براي 
آزمون كتبي 30 درصد است كه 80 درصد از اين 30 درصد را نمره 
امتحان كتبي و 20 درصد از آن را معدل كارشناسي و كارشناسي ارشد 
تشكيل مي دهد و 70 درصد آن هم چيزي است كه دانشگاه ها براساس 

شيوه نامه براي ثبت نمره نهايي مصاحبه درنظر خواهند گرفت. 
رئيس كميته آمــوزش عالي هدف عمده اين تغييــرات را گزينش 
بهترين ها براساس توانايي هاي پژوهشي و خلاقيت در مصاحبه اعلام 
كرد و مي گويد به روز كردن روش هاي سنجش در مقطع دكترا مدنظر 

ماست. در ادامه به نكات مثبت و منفي اين تغييرات مي پردازيم. 

  دغدغه هاي داوطلبان دكترا
بعضي از داوطلبان مي گويند: ما به روند امتحاني در ســال هاي قبل 
عادت كرده ايم و اينكه از اين پس دانشــگاه چه روشي براي آزمون 
ما درنظر مي گيرد، نگران هستيم. ما نمي توانيم به روش هاي جديد 
كه هرســاله در كنكور دكترا پيش مي آيد، عادت كنيم. اين روش ها 
هم بر دانشــجويان و هم بر عملكرد آنان تاثير منفي مي گذارد. آنها 
مي گويند: گرچه دانشگاه در تعيين نمره نهايي هميشه تاثيرگذار بوده 
است اما اعتماد به سيستم اجرايي دانشگاه ها باوجود بعضي عوامل 
كه روند قانوني سازي را در دانشگاه كند مي كنند، جاي ترديد دارد. 
ما به سيستم سازمان ســنجش در ارزيابي اعتماد كرده ايم و اعتماد 
دانشجويان به سيستم گزينش دانشگاه اندكي دشوار است. با اين وجود 
بخش زيادي از داوطلبان و استادان از افزايش سهم اختيار دانشگاه در 

پذيرش دانشجويان دكترا استقبال مي كنند و اين شيوه را منطبق با 
استانداردهاي علمي مي دانند. 

  آزمون هاي دكترا و طي كردن هفت خان رستم
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات كشور مي گويد: اين روش نسبت 
به قبل چندان مناسب نيســت چراكه براي داوطلبان كار امتحان را 
سخت تر و اضطراب آنها را چندين برابر خواهد كرد. دانشجو بايد دو بار 
امتحان بدهد، درصورتي كه همان امتحان را دانشگاه هم از او خواهد 
گرفت و نوعي تكرار آزمون براي داوطلبان به شــمار مي آيد. اگر قرار 
است كه دانشگاه مسئول برگزاري امتحان باشد، برگزاري آزمون اوليه 
كاري بيهوده است و براي داوطلبان ترس طي كردن هفت خان رستم 

را به همراه دارد. 

  بايد به فكر كم كردن اضطراب و زحمت داوطلبان باشيم
سيدمحمدباقر عبادي ادامه مي دهد: انتقاد مهم من به اين روش اين 
است كه با واگذاري امتحان دكترابه دانشــگاه ها ترس داوطلبان از 
گزينش دانشگاه ها كه در بعضي موارد گزينش براساس علايق شخصي، 
دانشجوي آن دانشگاه بودن و ساير گزينش هايي كه خارج از چارچوب 
گزينش علمي است، به مراتب بيشتر خواهد شد. منظور بنده اعتماد 
نكردن به سيستم ارزيابي دانشــگاه ها نيست. بلكه نكته اصلي بنده 
كاهش دغدغه هاي داوطلبان و كم كردن اضطراب و نگراني آنان است. 
نكته ديگر كه اضطراب دانشــجويان را به همراه دارد، ســرگرداني 
داوطلب در انتخاب دانشگاه ها در شيوه جديد است بدين صورت كه 
يك آزمون كلي در دروس پايه تخصصي و زبان و استعداد تحصيلي 
از دانشــجويان گرفته مي شــود تا درصورت قبولي مجوز مصاحبه 
در دانشــگاه ها را به دست بياورند با اين شــيوه داوطلب با قبولي در 
آزمون اوليه و گرفتن مجوز بايد به دنبال دانشگاه هاي مختلف براي 
پذيرش باشــد، در صورتي كه قبلا سازمان ســنجش داوطلب را به 
 دانشــگاه معرفي مي كرد؛ اين يعني چندين برابــر كردن زحمت و

 نگراني داوطلب. 

  ما به دنبال بهترين روش ها در دكترا هستيم
رئيس كميته آموزش عالي و پزشكي مجلس درباره اين تغييرات معتقد 
است كه هدف از آن بهبود سيستم ارزيابي و سنجش دانشجو در دروس 
تخصصي است كه از حوزه سازمان سنجش خارج است. جواد هروي 
مي گويد: مقطع دكترا با توجه به اهميت و حساسيت آن در پرورش 

نيروي تخصصي و ماهر در جامعه خيلي اهميت دارد و بايد گزينش 
آن به طور دقيق صورت بگيرد و از بهترين مدل هاي گزينشي براي آن 
استفاده شود تا بعدا در جامعه مشكل نيروي خام و بي تجربه را در مقطع 
دكترا نداشته باشيم. ايشان تصريح كردند: البته سازمان سنجش هنوز 
هم دنبال روش هاي سنجش بهتر است و اين تغييرات ايجاد شده با 

ارائه روش هاي بهتر، تغيير خواهد كرد. 

  تعلق خاطر دانشگاه ها به دانشجوهاي خود در همه دنيا
وي در پاســخ به اينكه واگذاري برگزاری امتحان به دانشگاه  از  نظر 
بعضي كارشناسان و داوطلبان، ترس از معيار هاي نابرابرانه در گزينش 
دانشگاه ها مانند انتخاب براساس اينكه دانشجوي خودشان باشد يا 

براساس علاقه شخصي انتخاب كنند را به همراه دارد، مي گويد: اگر 
قرار اســت از اين موضوع نگران باشيم، بايد بگوييم اين چيزي است 
كه در سراسر دانشگاه هاي دنيا ديده مي شــود و اكثر دانشگاه ها به 
دانشجوي خودشان توجه و عنايت بيشــتري دارند و اين به معناي 
بي عدالتي نيست چون در همه جاي دنيا ديده مي شود و نبايد به ديده 

منفي به آن نگاه كرد. 

  كيفيت سنجش نسبت به قبل
هروي ادامه داد: لزومي ندارد كه دانشجويان از تغييرات ايجاد شده نگران 
باشند چراكه اين تغييرات براساس شيوه ها و روش هاي اعمال شده در 
دكترا در سراسر دنياست و هدف آن بهبود كيفيت مقطع دكترا با توجه 

به تراكم داوطلبان اين مقطع است و كساني كه گمان مي كنند با اين 
روش دست اعتراض دانشجو و هرگونه گلايه او درصورت قبول نشدن در 
مصاحبه كوتاه مي شود، بايد توجه داشته باشند كه برعكس آن، دانشجو 
بهتر از قبل با اين شيوه در جريان رد يا پذيرش خويش است و چون با 
اساتيد و نخبگان ســروكار دارد، نكته هاي مثبت و منفي خويش را در 
جريان مصاحبه بهتر خواهد ديد. هروي همچنين تاكيد كرد: به خاطر 
اينكه هدف ما پذيرش شايسته ترين هاست و اين شايستگي در حوزه هاي 
تخصصي و خلاقيت هاي داوطلب و توانايي هاي وي در مصاحبه مدنظر 
ماست، سازمان سنجش ناگزير به واگذاري آن به دانشگاه است چراكه 
براي سازمان سنجش مصاحبه و آزمون شفاهي وجود ندارد، بنابراين اين 

شيوه بهتر از قبل خواهد بود. 

»كسب وكار« در گفتگو با كارشناسان آيين نامه جديد پذيرش دانشجويان دكترا را بررسي كرد 

گزينشبهترينها؛هدفتغییرات

گردشگران و اتباع 7 كشور مي توانند 
بدون رواديد )ويزا( به ايران سفر كنند، 
فقط كافي است گذرنامه معتبر داشته 
باشند و در فهرســت ممنو ع الورود ها 

نيز نباشند. 
براساس اطلاعات پليس فرودگاه هاي كشور، اتباع كشورهاي 
سوريه، تركيه، لبنان، جمهوري آذربايجان، گرجستان، بوليوي 
و مصر بدون آنكه به رواديد نياز داشــته باشند، -حتي از نوع 
فرودگاهي- مي تواننــد براي مدت زمان مشــخصي به ايران 

سفر كنند. 
لغو يا تســهيل رواديد ورود، يك اقدام ديپلماتيك اســت كه 
معمولا با در نظر گرفتن قوانين و شرايط كشورها و با توجه به 

مبادلات سياسي و گاه تجاري اتفاق مي افتد. 
ايران از دولــت دهم تصميم گرفت سياســت هايش را درباره 
رواديد آســان تر كند، به همين دليل اعلام كــرد مي خواهد 
دست كم با 60 كشور دنيا لغو رواديد داشته باشد، ادعايي كه 

هيچگاه به مرحله اجرا نزديك نشد. 
در دولت يازدهم اين تمايل بار ديگر مطرح شــد، براي همين 
كارگروهي با عضويت نهادهاي امنيتي و انتظامي، وزارت امور 
خارجه و سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري تشكيل شد كه 
تصميم ها و طرح هاي آن در كميســيون هاي تخصصي هيات 
دولت بررسي و مشخص شده و اكنون معطل تصويب در هيات 

وزيران است. 
افزايش اعتبار رواديد فرودگاهي ايــران از 14 روز به يك ماه 
يكي از اين تصميم ها بود كه مسعود سلطاني فر، رئيس سازمان 
ميراث فرهنگي و گردشگري به عنوان عضوي از هيات دولت، 

اعلام كرد  به زودي در هيات دولت تصويب مي شود. 
 ايــران درحــال حاضــر بــراي تمــام كشــورها غيــر از

 10 كشور كلمبيا، سومالي، انگليس، كانادا، آمريكا، بنگلادش، 
اردن، عراق، افغانســتان و پاكســتان امكان صدور رواديد در 

فرودگاه را فراهم كرده است. 
جدا از صدور رواديد فرودگاهي كه دولت ايــران امكان آن را 
براي تسهيل در سفر اتباع و گردشگران خارجي به اين كشور 
فراهم كرده، اتباع 7 كشور ســوريه، لبنان، تركيه، جمهوري 
آذربايجان، بوليوي، مصر و گرجستان مي توانند بدون رواديد و 
فقط با داشتن گذرنامه معتبر، مُهر ورود به ايران را دريافت كنند 
و براي مدت زماني مشخص طبق آنچه دولت ايران با توجه به 
توافقات ديپلماتيك و قوانين حاكميتي تعيين كرده است، به 

كشورمان سفر كنند. 
بر اين اساس شهروندان ســوريه 90 روز، گرجستان 45 روز، 
بوليــوي 30 روز، مصر 20 روز، لبنــان و جمهوري آذربايجان 
هر يك به مدت 15 روز بدون آنكه به رواديد نياز داشته باشند، 
مي توانند در ايران بمانند و اگر بيش از اين ســفر طولاني تري 
داشتند بايد براي گرفتن رواديد از طريق نمايندگي هاي وزارت 

خارجه اقدام كنند. 
ايران سال 1388 رواديدش را براي اتباع جمهوري آذربايجان 

لغو كرد، اين سياستي يك طرفه از جانب دولت ايران بود، چرا 
كه اتباع ايراني بدون رواديد نمي توانند به اين كشور سفر كنند. 
اگرچه اتخاذ اين سياست ورود اتباع آذربايجاني به ايران را در 
يكي دو سال اخير كه بيشتر براي تجارت يا درمان سفر مي كنند 
افزايش داده است. بر اساس آمارهاي سازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري جمهوري آذربايجان دومين كشور گردشگرفرست 

به ايران پس از عراق است. 

 بــا آنكــه ايــران و گرجســتان نيــز يــك توافقنامــه 
دو طرفه براي لغو رواديد داشتند، اما سال 92 دولت گرجستان 
يك باره و يك طرفه از اين توافقنامه خارج شد و بار ديگر رواديد 
خود را براي ايراني ها برقرار كرد. دليل گرجستان براي تغيير 
رويكردش »نگراني دولت از گسترش روابط بازرگاني و استفاده 
ايران از سيستم  مالي اين كشور براي دور زدن تحريم ها« اعلام 

شد. 

اما ايران با دولت مصر نيز اين سياست  را يك طرفه اجرا مي كند 
و در شرايطي كه اتباع مصري امكان سفر 20 روزه به ايران بدون 
داشــتن رواديد را دارند، اما دولت مصر سياست هاي چندان 
آساني در صدور رواديد براي اتباع ايراني ندارد، به شكلي كه در 

حال حاضر تعاملات گردشگري دو كشور كاملا ضعيف است. 
لغو رواديد ايران با لبنان نيز يك طرفه انجام شد، اما دولت اين 
كشور در سال 90 اعلام كرد رواديد خود را براي اتباع ايراني لغو 

مي كند، چرا كه بنابر اظهارات وزير جهانگردي لبنان، ايراني ها 
يكي از مهم ترين گردشگران لبنان به شمار مي آيند. لبنان حتي 
براي يك دوره آزمايشي رواديد خود را براي ايراني ها فرودگاهي 
كرد، اما تاكنون خبري از لغو رواديد نشده است. موافقتنامه لغو 
رواديد با بوليوي نيز در سال 2012 امضا و اعلام شد و ايران اتباع 
بوليوي را بدون رواديد مي پذيرد. اين اقدام در راستاي گسترش 

مناسبات ايران با ساير كشورها اعلام شد. 

 بر اساس اطلاعات پليس فرودگاه های كشور اعلام شد

سفرآزادبهايرانبراياتباع7كشور
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کشاورزي

قائم مقام امور باغبانــي وزارت جهاد 
كشاورزي گفت: باغات زيتون كشور 
زير شــاق شــوري خاك و كم آبي 
قــرار گرفته اند. جهانگيــر عرب، در 
نشســت با مديران ســازمان جهاد 
كشاورزي اســتان قزوين و كارشناســان مرتبط با محصول 
زيتون اســتان هاي قزوين، گيان و زنجان افزود: با توجه به 
بروز آفات مختلف بايد با اصاح باغــات به زيتون داران براي 
مبارزه با آنها كمك كرد. وي بر اســتفاده از روش هاي نوين 
در باغات زيتون كشور تاكيد و اظهار داشت: مديريت باغات و 
اصاح آنها از سوي باغداران سنتي در سه استان زنجان، قزوين 
و گيان به عنوان استان هاي زيتون خيز كشور كم رنگ شده 
به گونه اي كه باغات سياهپوش قزوين به مركز تجمع مگس 

زيتون تبديل شده است.
 وي، يكي از مهم ترين عوامل خســارت زا در باغ هاي زيتون 
كه در سال هاي اخير باعث بروز مشــكاتي جدي در توليد 
اين محصول در كشــور شده اســت را آفت مگس زيتون نام 
برد و گفت: اين آفت بومي ايران نبوده و در گذشته جزو آفات 
قرنطينه اي محسوب مي شد. وي اضافه كرد: خسارت ناشي از 
اين آفت ممكن است عاوه بر خسارت كمي روي ميوه، باعث 
از دست رفتن ارزش كيفي روغن زيتون و كاهش كميت آن 
شود، بنابراين ضروري اســت با مديريت صحيح با اين آفت 

مبارزه كنيم. 

   اســتفاده از توان بخش دولتي و خصوصي براي 
مبارزه با آفت ها

كارشناس مســئول پيش آگاهي وزارت جهاد كشاورزي نيز 
در اين نشست گفت: در سال هاي گذشته براي پيش آگاهي 
و مبارزه با آفت مگس زيتون از توان بخش خصوصي استفاده 
مي شد ولي امسال سازمان حفظ نباتات بايد از توانمندي هاي 
خود استفاده كند كه اين كار با توجه به موقعيت آب وهوايي 
و وجود آفت، بيشتر دشوار اســت. علي اكبري به روش هاي 
مبارزه و كاهش خسارت مگس زيتون در كشور اشاره كرد و 
افزود: مديريت باغ يكي از روش هاي مناســب براي مبارزه با 
اين آفت است، به گونه اي كه استفاده از روغن پاشي زمستانه 
تا حد زيادي مي تواند مهم ترين آفات زيتون از جمله كنه ها، 
شپشك ها و پيسل زيتون را كنترل كند. اكبري، هرس و حذف 

شــاخه هاي نابجا و پاجوش ها، حذف شاخه هاي بزرگ يا كم 
كردن ميزان شاخه هاي گل دهنده و ميوه دهنده را راهي موثر 
در كاهش آلودگي و گونه هاي متعــدد آفات عنوان كرد. وي 
افزود: آبياري به موقع با حجم آب مناســب مي تواند درختان 
زيتون را محافظت كرده و از همه آفات جلوگيري كند ضمن 
اينكه كوددهي مناسب براساس آزمايش خاك و برگ و حذف 
علف هاي هرز نيز مي تواند عاوه بر نابودي پناهگاه آفت طي 

ساعات گرم روز از شيوع بيماري نيز جلوگيري كند. 

  مي تــوان خســارت مگــس زيتــون را بــه 
يک درصد كاهش داد

وي در پايان اجراي روش هاي مبارزه زراعي و مكانيكي جهت 
كاهش خسارت مگس زيتون شامل برداشت كامل محصول، 
جمع آوري ميوه هاي ريخته شــده بر زمين و انهــدام آنها، 
برداشت به موقع زيتون، پاشــيدن يك لايه نازك از محلول 
يك نوع خاك رس به نام كائولين روي درختان، شخم پاييزه 
و زمســتانه، نصب تله هاي زياد در باغات، روش طعمه پاشي، 
استفاده از انواع جلب كننده هاي غذايي و توصيه هاي ترويجي 
را از جمله راه هاي مبارزه با اين آفت بيان كرد. در اين نشست 
روسا و كارشناســان حفظ نباتات سه استان قزوين، زنجان و 
گيان ضمن ارائه عملكردهاي صورت گرفته درباره مبارزه با 
آفت مگس زيتون، راهكارهاي پيشنهادي خود را ارائه كردند. 
رئيس سازمان حفظ نباتات گفت: درصورت مديريت صحيح 
و پيش آگاهي به موقع، مي توان خسارت آفت مگس زيتون را 
كه درحال افزايش اســت، تا كمتر از يك درصد كاهش داد. 
محمدعلي باغســتاني در نشســت با مديران سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان قزوين و كارشناســان مرتبط با محصول 
زيتون در اســتان هاي قزوين، گيــان و زنجان، آفت مگس 
زيتون را يك خطر جدي براي اين محصول باغي دانســت و 
افزود: مگس زيتون يك آفت همگاني در ســه استان قزوين، 
گيان و زنجان و آفتــي قرنطينه اي در مابقي اســتان هاي 
كشور اســت، به گونه اي كه در اين سه استان بايد كشاورزان 
به مبارزه با اين آفــت بپردازند و در ديگر اســتان ها به دليل 
همگاني نشــدن، دولت و ســازمان حفظ نباتات موظف به 
 مبارزه با اين آفت اســت. وي اظهار كرد: آفت مگس زيتون 
 مي توانــد 70 تــا 80 درصد بــه باغ هــاي زيتــون و اين 

ميوه آسيب بزند. 

   مبارزه با مگس زيتون برنامه بلندمدت مي خواهد
اين مســئول تاكيد كرد: باوجود همگاني شدن آفت مگس 
زيتون در سه اســتان گيان، قزوين و زنجان، سازمان حفظ 
نباتات با كمك هاي فني، آموزشي و ترويجي به باغداران براي 
مبارزه با اين آفت كمك مي كند.  وي يادآور شــد: ســازمان 
حفظ نباتات ســالانه حدود 120 ميليارد ريال براي مبارزه 
بيولوژيك و غيرشيميايي سرمايه گذاري مي كند. باغستاني 

يادآور شد: 600 نوع عامل بيماري زاي گياهي و نباتي وجود 
دارد كه از اين تعداد 20 نوع آفت خسارات بيشتري دارند كه 
مگس زيتون يكي از آنهاست. رئيس ســازمان حفظ نباتات 
كشور، مبارزه با آفت مگس زيتون را نيازمند سرمايه گذاري 
بلندمدت دانست و گفت: براي موفقيت در مبارزه با اين آفت 
بايد از روش هاي نوين به شكل مطلوب بهره ببريم. باغستاني 
اظهار كرد: اگرچــه مگس زيتون آفت عمومي نيســت ولي 

انتظار مي رود به زيتون كاران بــراي مبارزه با اين آفت كمك 
شده و اعتبارات مناســبي در اين زمينه اختصاص پيدا كند. 
وي اظهار كرد: مگس زيتون در باغ هاي صنعتي كه مديريت 
صحيح توليد و مبارزه مناســب و به موقع در آن وجود دارد، 
هيچ مشكلي ايجاد نكرده اســت اما باغ هايي كه رها شده اند 
 يا باغداران به آنها رسيدگي نمي كنند، از وجود اين آفت رنج 

مي برند. 

قائم مقام امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي عنوان كرد 

باغاتزيتونزيرشلاقشوريخاكوکمآبي

عسل، خوراك ســالم و مغذي و ايران 
از بزرگ تريــن توليدكننــدگان اين 
محصول اســت اما بازار فروش عسل 
وضعيت مناســبي ندارد. كسي دقيقا 
نمي داند عســلي كــه در كارخانجات 
به صورت صنعتي و تحت نام برندهاي مشــهور به بازار عرضه 
مي شــود، مرغوبيت واقعي دارد يا عســلي كه توليدكنندگان 
پرتعداد اين محصــول با برندهاي ناشــناخته بــه بنكدارها، 
خواربارفروشي ها، لبنياتي ها و عطاري ها عرضه مي كنند؟ كار 
به جايي رسيده كه حتي برخي مغازه های غير مرتبط هم عسل 
مي فروشند و عسلي را كه براي فروش عرضه مي كنند، با تبليغ 
روي ويترين واحد صنفي، بهترين عسل فان منطقه يياقي و 
معروف كشــور اعام مي كنند. رئيس اتحاديه زنبورداران اين 
وضعيت را نتيجه از هم گســيخته بودن زنجيره توليد و توزيع 
مي داند و معتقد است براي شفاف شدن بازار عسل بايد به سوي 

راه اندازي فروشگاه هاي تخصصي عسل حركت كنيم. 

  انتقاد از فروش عسل در واحدهاي صنفي غيرمرتبط
عفت رئيسي ســرحدي، با بيان اينكه سودجويي در بازار عسل 
به امري طبيعي مبدل شده و حساسيت مراجع ذي ربط نسبت 
به اين موضوع از بين رفته اســت، به »كســب وكار« مي گويد: 
واحدهاي صنفــي با جواز خواربارفروشــي، لبنيات، عطاري و 
گياهان دارويي و فروشگاه هاي بزرگ زنجيره اي به فروش انواع 
عسل در بسته بندي هاي صنعتي و سنتي مبادرت مي كنند اما 
اتحاديه نمي تواند ســامت و مرغوبيت تمام اين محصولات را 
تضمين كند. واقعيت اين اســت كه نظارت بر اين بازار به دليل 
گستردگي كار ساده اي نيست اما انتظار ما اين است كه حداقل 
اتحاديه ها و تشكل هاي صنفي و همچنين سازمان هاي نظارتي 
تحت امر دولت با مصاديق واضح تخلف برخورد كنند، مثا وقتي 
واحد صنفي كاما غيرمرتبط مثل مشاور اماك يا گل فروشي يا 
حتي كبابي، اقدام به فروش عسل مي كند، اتحاديه مربوطه بايد 
با آنها برخورد كند. سازمان هاي نظارتي دولت هم در اين زمينه 
بايد جدي تر برخورد كنند چون اگر عسلي كه در همه جا حتي 
توسط دست فروشان و به صورت فله اي عرضه مي شود، مشكل 
بهداشتي داشته باشــد، مردم صدمه مي بينند و سامتشان به 

خطر مي افتد. 

  خريد عسل مطمئن از فروشگاه هاي تخصصي 
رئيس اتحاديه زنبورداران ريشه مشكل بي اعتمادي به كيفيت 
عسل را در از هم گسيخته بودن زنجيره توليد، فرآوري، توزيع 
و فروش ايــن محصول مي دانــد و تصريح مي كنــد: اتحاديه 
زنبورداران به عنوان يك تشــكل صنفي فراگير در امر توليد و 
نظارت بر آن فعاليت مناســبي دارد اما رصد و نظارت بر ادامه 
زنجيره توزيع و فروش اين محصول به عهده ما نيســت. البته 
مذاكراتي با مراجع مســئول داشــته ايم تا در ايــن زمينه هم 
فعاليت خود را گســترش دهيم و مهم ترين اقدام ما اين است 
كه فروشــگاه هاي تخصصي عســل را تحت نظــارت اتحاديه 

راه اندازي مي كنيم. اين فروشگاه ها با تعداد خيلي كم در برخي 
استان ها مثل البرز راه اندازي شده اند اما با اقدامات انجام شده 
اميدواريم فعاليت آنها در اســتان تهران و ســاير استان ها هم 
به سرعت گسترش يابد. به گفته اين مقام مسئول با راه اندازي 
اين فروشگاه ها زنجيره توليد و توزيع و فروش عسل تكميل و 
قابل نظارت مي شــود و مردم مي توانند در فروشگاه هاي تحت 
نظارت اتحاديه با اطمينان خاطر محصول استاندارد و مرغوب 

را خريداري كنند. 

  مشكل بيمه زنبورداران حل نشده است
خانم رئيسي ســرحدي، با اشــاره به ظرفيت قابل توجه ايران 
براي تبديل شــدن به قطب توليد عسل جهان خاطرنشان كرد: 

توليدكنندگان عســل نيازي به اينكه دولت دستشان را بگيرد، 
ندارند و تنها انتظار ما از دولت اين است كه قوانين را در راستاي 
حمايت از زنبورداران اصاح كند. بــراي مثال يكي از مهم ترين 
مسائلي كه زنبورداران را در چند سال اخير با مشكل مواجه كرده، 
مساله بيمه زنبورداران است. متاسفانه طبق بند 20 ماده واحده 
قانون تامين اجتماعي زنبورداراني كه از ســال 89 به هر نحوي 
بيمه بوده  اند، ديگر قادر به اســتفاده از مزاياي بيمه زنبورداري 
 نيســتند و تاش هاي ما براي حذف اين بنــد تاكنون به جايي

نرسيده است. 

  40 فروشگاه مختص عسل راه اندازي مي شود
همچنيــن رئيس امــور توليــدات زنبورعســل وزارت جهاد 

كشــاورزي گفت: از 1/6 ميليون تن عســل توليدي در دنيا، 
80 هزار تن در ايران توليد مي شــود كه ســال گذشته ۵ هزار 
و ۳7 تــن از آن به كشــورهاي مختلف صادر شــد. ماشــاا... 
جمشــيدي با بيان اينكه در دنيــا از نظر توليد عســل رتبه 
 هشتم را دارا هســتيم، گفت: اگرچه خشكسالي ها و ريزگردها 
بر ميزان توليد عسل بي تاثير نيســت اما خوشبختانه به دليل 
پهناوري كشور درصورت كاهش توليد در يك منطقه، مناطق 
ديگر ايــن موضــوع را جبران مي كند. ماشــاا... جمشــيدي 
تصريح كرد: كشــورهاي هدف ما در صادرات عســل تركيه و 
كشورهاي حاشــيه خليج فارس هســتند. وي افزود: مصرف 
سرانه عســل به ازاي هر نفر در ســال 920 گرم و سرانه توليد 
حدود 996 گرم اســت. رئيس گــروه توليدات زنبورعســل 

وزارت جهاد كشــاورزي با اشــاره بــه ايجاد فروشــگاه هاي 
عرضه عســل گفت: بــراي عرضه عســل مرغــوب و طبيعي 
در تاش هســتيم تا با همكاري صندوق حمايت از توســعه 
 زنبورداري، انجمن زنبورعســل كشــور و اتحاديه سراســري 
زنبــورداري ايــن فروشــگاه ها را تاســيس كنيم تــا مردم 
بــا اطمينان خاطــر از فروشــگاه ها اقــدام به خريــد كنند. 
رئيس گــروه توليدات زنبورعســل وزارت جهاد كشــاورزي 
با بيــان اينكه برنامه ما تاســيس حدود 40 فروشــگاه عرضه 
محصولات زنبورعســل در كشــور بــراي ايجــاد اطمينان 
خاطر مــردم از كيفيت محصولات خريداري شــده، اســت، 
 گفت: در 10 تــا 1۵ روز آينده يكي از اين فروشــگاه ها با يك 

برند خاص آغاز به كار مي كند.

رئيس اتحاديه زنبورداران در گفتگو با »كسب وكار« اعلام كرد 

راهاندازيفروشگاههايتخصصيعسل
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بالاخره پس از كش وقوس هاي فراوان، 
شــاهد به نتيجه رســيدن مرحله اول 
مذاكرات بوديم كه مي تواند تاثيراتي را 
بر اقتصاد كشور، مسكن، طلا، ارز و دلار 

داشته باشد. 
رئيس اتحاديه كشــوري طلا و جواهر، درباره وضعيت بازار طلا 
پس از توافق هسته اي در گفتگو با »كسب وكار« گفت: درمجموع 
نتيجه مذاكرات تاثيــر مثبت بر اقتصاد كشــور دارد اما نبايد از 
مذاكرات توقع معجزه داشت چرا كه خيلي از مشكلات اقتصادي 

با آن حل نمي شود. 
محمد كشتي آراي افزود: شوك قيمتي بازار طلا و سكه كه پس از 
اعلام نتيجه مذاكرات هسته اي حاكم شد، پايان يافته و بازار طلا 

مسير طبيعي خود را ادامه خواهد داد. 
به گفته وي، بازار طلا و ســكه در تهران همزمان با اعلام خبر به 
نتيجه رسيدن مذاكرات ايران و گروه 1+5 با نوساناتي روبه رو شد و 

برخلاف انتظار، قيمت ها كمي افزايش يافت. 
كشتي آراي با بيان اينكه برخلاف پيش بيني ها قيمت طلا و سكه 
در ساعات اوليه اعلام نتايج مذاكرات هســته اي افزايش يافت، 
گفت: البته اين موضوع جنبه رواني داشت و بعد از فروكش كردن 
اين هيجانات و كم شدن تقاضا دوباره بازار به وضعيت قبلي خود 

بازگشت. 
وي با تاكيد بر اينكه، افزايش قيمت ها در اين بازار موقتي بود، اظهار 
داشت: در حال حاضر بازار به وضعيت قبل خود بازگشته و مردم 

تمايلي براي خريد طلا ندارند. 
كشــتي آراي عنوان كرد: طي ماه هاي گذشــته همواره به اين 
مســاله تاكيد كرده بودم كــه پايان مذاكرات تاثيــر چنداني بر 
 قيمت طلا و ســكه ندارد و بحث مذاكرات و نتايج آن تنها جنبه 

رواني دارد. 
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر ادامه داد: قيمت طلا، سكه و 
ارز در روزهاي ابتدايي با اعلام توافق هسته اي افزايش يافت كه اين 
امري طبيعي است و پيش بيني ما همين افت قيمت ها در روزهاي 
آينده بود كه در حال حاضر شاهد آن هستيم. هيجانات ناشي از 
بازار و افزايش تقاضاي موجود در بازار نيز در اين افزايش قيمت 

بي تاثير نبود. 
وي افزود: تقاضا بسيار زياد اما فروش كم بود، همين مساله قيمت 
طلا را افزايش داد. البته توافق هسته اي تاثير چنداني در بازار سكه 

و طلا ندارد و حتي درصورت اجراي توافقات تاثيرات آن تا چند ماه 
آينده نمودار خواهد شد. 

رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر با بيان اينكه در چند ماه اخير 
همه مسائل اقتصادي و خريدوفروش ها با نگاه به مسائل سياسي 
انجام مي شــد، گفت: معمولا در فرصت هاي اين چنيني كساني 
كه در گذشــته دارايي هاي خود را به پول نقد تبديل كرده اند، از 
فرصت اســتفاده كرده و با كاهش مقطعي قيمت ها به بازار وارد 

شده و خريد مي كنند. 
وي ادامه داد: معمولا خريد هاي اين چنينــي عرضه و تقاضا را از 

تعادل خارج مي كند و موجب افزايش موقتي قيمت ها مي شود. 
اين مقام صنفي در ادامه درباره كاهش قيمت و وضع بازار گفت: 
در اين شرايط بازار خريدوفروش از رونق مي افتد و ديگر معامله اي 
انجام نمي شــود. دليل اين موضوع هم اين خواهد بود كه مردم 
منتظر كاهش بيشتر قيمت هســتند تا براي خريد اقدام كنند 
اما در زماني كه با افزايش قيمت مواجهيم، خريدوفروش بيشتر 
مي شود و دليل مردم نيز اين است كه نمي خواهند كالا را با قيمت 

بالاتر بخرند. 
كشتي آراي در پاسخ به اين پرسش كه روند نزول قيمت طلا تا چه 
زماني ادامه دارد، اظهار كرد: بخشي از نزولي بودن قيمت مربوط 
به اين است كه مدت كمي از اتمام ايام ماه مبارك رمضان گذشته 
كه تقاضاي اين كالا در اين ماه كاهش مي يابد و بخشي ديگر متاثر 

از بازار جهاني است. 
به گفته كشــتي آراي، بخش اعظم اين كاهش قيمت مربوط به 
تصميمات اتحاديه اروپاســت كه باعث شده بهاي طلاي جهاني 

كاهش يابد و از اين رو قيمت طلا در داخل كشور افت كند. 
وي يادآور شد: بخشي ديگر نيز مربوط به مذاكرات ايران با 5+1 
است. وقتي اين شاخص هاي تاثيرگذار متوقف شوند، نوسان قيمت 

نيز در حالت ساكن قرار خواهد گرفت. 
بازارهاي ايران در ســال ٩٣ با ركود مواجه بودند اين ركود البته 
در بازار سكه و طلا نمود بيشتري داشت چون مردم بعد از اينكه 
همه هزينه ها را پوشش دادند، به سراغ خريد سكه و طلا مي روند 
بنابراين در سال گذشته تا ضرورت ايجاب نمي كرد، كسي براي 

خريد به اين بازار نمي رفت. 
او ادامه داد: در سال ٩٣ بازار ســكه و طلا مانند سال ٩٢ با ثبات 
قيمت ها مواجه بود به اين ترتيب با از بين رفتن نوســان در بازار، 

انگيزه خريد با هدف ذخيره كردن كاهش يافت. 

كشــتي آراي افزود: در اين ميان توليدات طلاي كشــور هم با 
كاهش محسوســي مواجه بود به نحوي كه حتي در اين روزهاي 
پاياني سال جز كســاني كه با ضرورتي مواجه هستند، كسي به 
بازار طلا نمي رود از جمله ايــن متقاضيان هم عروس و دامادها و 

خانواده هايشان هستند. 
كشتي آراي با اشاره به اينكه سال ٩٣ سال چندان دلچسبي براي 
فعالان بازار طلا نبود، تاكيد كرد: همه فعالان اقتصادي ازجمله 
اهالي بازار طلا اميدوارند با تدابير جديد دولت براي رونق فضاي 
كسب وكار، توافق هسته اي و لغو تحريم ها رونق به اقتصاد ايران 

بازگردد. 
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر اظهار اميدواري كرد قيمت 
سكه و طلا هم بر مدار ثبات حركت كند و كمتر شاهد نوسان هاي 

محسوس در قيمت ها باشيم. 

 طراحي هاي اوليه شناسنامه مصنوعات طلا و جواهر
محمد كشــتي آراي، همچنين درباره شناسنامه مصنوعات طلا 
و جواهر اظهار داشــت: طراحي هاي اوليه شناسنامه مصنوعات 
طلا و جواهر انجام شده اما هنوز اجرايي نشده است. به گفته وي 
اين شناسنامه يك باركد همراه حروف و عدد است و حتي شماره 
پيامكي نيز روي آن قيد شــده اســت. اين حروف و اعداد شامل 
ويژگي هايي چون وزن، عيار، نام ســازنده و تاريخ ساخت است. 
همچنين شماره پيامك واحدي براي اطلاع رساني از وجود طلاي 

تقلبي قيد شده است. 
اين مقام صنفي تصريح كرد: البته در گذشــته برخي سازندگان 
طلاجات نشاني و برند خود را روي ساخته ها حك مي كردند، اما 
ما قصد داريم با استفاده از فناوري هاي نوين، شكل شناسنامه را 

تغيير داده و آن را متحدالشكل كنيم. 

كشتي آراي تصريح كرد: شناسنامه دار كردن مصنوعات طلا، كاري 
دشوار و در عين حال بسيار سودمند است. چراكه هم جلوي تحويل 
طلاي تقلبي به مردم گرفته مي شــود و هم طلايي كه به صورت 
قاچاق وارد كشور شده باشد، به راحتي قابل شناسايي است. مردم 
مي توانند با اين اقدام راحت تر از گذشته اقدام به خريد طلاجات 
كنند. در كنار اين اشتغال موجود در صنعت طلاسازي نيز حفظ 

خواهد شد. 
وي خاطرنشان كرد: در تمام دنيا يك چنين اقداماتي براي مبارزه 
با قاچاق طلا و حفاظت از منافع شــهروندان انجام مي شــود و 
همان گونه كه مي دانيد تمام شمش هاي طلا داراي شماره سريال 
خاصي هستند كه شناســايي آن را راحت مي كند. لذا در ايران 
نيز به زودي با وارد كــردن فناوري هاي ظريف و خاص، اين اقدام 

عملياتي خواهد شد. 

 رئيس سابق اتحاديه کشوري طلا و جواهر با اشاره به راهکارهاي کاهش تقلب و قاچاق

طلا و جواهرات شناسنامه دار به بازار مي آيد 

اصناف

در پي توافق هســته اي ميان ايران و 5 
قدرت جهان، بخشــي از تحريم ها عليه 
ايران برداشته  شد و بســياري از برندها 
آمادگي خود را بــراي ورود به بازار ايران 

اعلام كردند. 
به اين ترتيب انتظار مي رود بازار موبايل كشورمان در پي اين توافق 
تحت تاثير اين موضوع قرار گيرد. البته بسياري از بازاريان معتقدند 
خيلي زود است كه درباره تاثير اين توافق  بر بازار كشور صحبت شود، 
اما مثل همه صنوف تنها در طول چند روز ابتدايي بعد از توافقات 
هسته اي بازار موبايل كشور كه ماه هاست در ركود و كسادي به سر 
مي برد، همزمان با نوسان نرخ ارز، كمي تكان خورد و ركود شكسته 

شد. 
كارشناسان معتقدند اين وضعيت آشفته بازار كمي بهبود و ميزان 
واردات قاچــاق در بازار كشــور كاهش می يابــد.  رئيس اتحاديه 
فروشندگان دســتگاه هاي صوتي و تصويري و تلفن همراه درباره 
وضعيت حال حاضر بازار موبايل در گفتگو با »كسب وكار«، گفت: 
به جرات مي گويم كــه تلفن همراه به اندازه كافــي در بازار وجود 
دارد و مي توان اين نويد را به مردم داد كه با از بين رفتن تحريم ها 
و توافقات صورت گرفته وضعيت بازار در اين بخش مناسب شده و 

رو به بهبود برود. 
ابراهيم درستي افزود: شرايط حال حاضر كشور شرايطي است كه 
نمايندگي هاي بزرگ تلفن همراه را ترغيب مي كند تا براي ورود به 

بازار ايران اقدام كنند و اين حركت به نفع بازار ماست. 
به گفته ابراهيم درستي با ورود نمايندگي هاي خارجي توليدكننده 
تلفن همراه به بازار داخلي، دست دلالان و واسطه ها از اين بازار كوتاه 
مي شود و روزي فرا مي رسد كه بازار بدون دلال روي خوش خود را 

به خريدار و فروشنده نشان خواهد داد. 
روند قاچاق، هم توليدكننده و هم مصرف كننده داخلي را متضرر 
مي كند. با اين حال اميدواريم با حركات مثبتي كه در ادامه سال و 
با توجه به لغو تحريم ها صورت مي گيرد، دست دلالان از بازار كوتاه 

شود و خواب خوش برهم زنندگان بازار به كابوس تبديل شود. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران ادامه داد: با لغو تحريم ها همچنين 
از ســوي ديگر كالاهاي باكيفيت و با قيمت مناسب نيز به دست 

مصرف كنندگان مي رسد. 
وي تاكيد كرد: قيمت گوشي تلفن همراه به وضعيت و ثبات قيمت 
دلار بستگي دارد. بر اين اساس زماني قيمت ها رو به ثبات مي رود كه 

قيمت دلار ثابت بوده و افت وخيز نداشته باشد. 

سود ناچيز واردات گوشي هاي بالاي 700هزار تومان
بازار گوشي تلفن همراه نسبت به ســال گذشته با كاهش واردات 
مواجه بوده، به طوري كه شركت هاي وارد كننده از كاهش ٣5 تا ۴۰ 

درصدي خبر داده اند. 
ابراهيم درستي در ادامه با اشاره به سود ناچيز واردات گوشي هاي 
بالاي 7۰۰ هزار تومان عنوان كرد: واردات گوشي هاي تلفن همراه 
شامل ۶ تا 7 درصد تعرفه، ٩ درصد ماليات و 7 درصد مخارج است، 
در چنين شرايطي واردات گوشي تلفن همراه براي گوشي هاي با 

قيمت بالاتر از 7۰۰ هزار تومان، براي شركت هاي داخلي سودآور 
نيست. وي افزود: در چنين شرايطي كاهش تعرفه يا در مراحل آخر 
به صفر رساندن تعرفه، از نخستين راه هاي كنترل قاچاق گوشي هاي 

تلفن همراه است. 

رجيستر گوشي هاي تلفن همراه؛ راه نظارت بر قاچاق
وي در ادامه ثبت كردن )رجيستر( گوشــي هاي تلفن همراه را از 
راه هاي نظارت بر قاچاق اعلام كرد و گفت: با استفاده از اين روش 
مي توان نظارت كامل بر گوشي هاي تلفن همراه داشت و بسياري از 

مشكلات از جمله رديابي از اين طريق حل خواهد شد. 
رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاه هاي صوتي و تصويري و تلفن 
همراه در ادامه تصريح كرد: در ايران در دهه ۸۰، گوشي هاي تلفن 
همراه به ثبت مي رسيد ولي در ادامه به دليل برخي از مشكلات در 
مخابرات اين طرح متوقف شد.  ثبت كردن گوشي تلفن همراه بدين 
معني است كه شركت هاي وارد كننده تلفن همراه سريال كالا هاي 
وارد شده را به مخابرات ارائه مي كنند و در ادامه مخابرات براي هر 
گوشي تلفن همراه كد داخل كشور صادر مي كند كه از اين طريق 
گوشي تلفن همراه قابل پيگيري است و درصورت سرقت يا مفقود 
شدن، گوشــي تلفن همراه به طور كامل از كار مي افتد.  وي افزود: 
بنابراين بايد بگويم كه از اين طريق حجم قاچاق گوشي تلفن همراه 

به ميزان قابل توجهي كاهش خواهد يافت. 

گوشي تلفن همراه جزئي از سبد كالاست
وي تاكيد كرد: ريسك قاچاق براي گوشي هاي تلفن همراه بسيار 
كم است و با توجه به اينكه امروزه گوشي تلفن همراه جزئي از سبد 
كالاســت، بايد از منظر ديگري به آن نگاه كنيم. اما با توجه به لغو 
تحريم ها مي توان چشم انداز روشني را براي اين بازار پيش بيني كرد. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران در ادامه به سيســتم هاي كنترل و 
نظارت كشور تركيه اشــاره كرد و اظهار داشت: گوشي هاي تلفن 
همراه در خارج از اين كشور قفل است و براساس سيستم دقيق آنان 

گوشي هاي تلفن همراه كاملا تحت كنترل و نظارت است. 
درستي در ادامه تصريح كرد: قاچاق تنها يك طرف قضيه است و 
بعضي از گوشــي هاي تلفن همراه تاييديه سلامت ندارند. نظارت 
بايد به گونه اي باشــد كه منافع دولت و منافع فروشنده و سلامت 
مردم تضمين شــود.  رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاه هاي 
صوتي و تصويري و تلفن در پاسخ به بحث گارانتي گوشي هاي 
برند، گفت: نمايندگي ها موظف به ارائه خدمات پس از فروش 
هستند. اما درباره مساله قاچاق در اكثر اوقات ضمانتنامه ها مورد 
قبول نيست زيرا شركتي براي پاسخگويي وجود ندارد و گوشي 
تلفن همراه از طريق مجاري غيرقانوني وارد كشور شده است و 
به همين دليل خدمات پس از فروش براي ارائه به مشتري وجود 
ندارد.  وي گفت: بازار گوشي تلفن همراه نسبت به سال گذشته 
با كاهش واردات مواجه بوده، به طوري كه شركت هاي وارد كننده 

از كاهش ٣5 تا ۴۰ درصدي خبر داده اند. 
وي همچنين درباره تاثيرات و دلايل كاهش واردات گوشي تلفن 
همراه در كشور نيز اظهار داشت: اين كاهش از تعطيلات نوروز 

سال گذشته شروع شد و بحث توافق هسته اي و نوسان قيمت 
ارز كاملا تاثيرگذار بوده است. با اين همه تا چندي ديگر درباره 

كليات اين مساله آمارهايي تهيه و اعلام خواهد شد. 
اين در حاليســت كه به گفته كارشناســان، با توجه به اينكه 
شناسايي موبايل هاي قاچاق در بازار ايران به سادگي و با هزينه 
اندك ممكن است، دليل سستي دولت در جلوگيري از قاچاق 
معلوم نيســت. برخي نيز باورشان اين اســت كه قاچاقچيان 
ســازمان يافته اند و توانايي هاي فوق العاده اي دارند كه قدرت 
دولت در برابر قدرت آنها ناچيز است. مردم ايران علاقه مندند 
بدانند پشت و پس قاچاق سودآور موبايل كدام افراد قرار دارند 

اما اين آرزو انگار لباس عمل نمي پوشد. 

چند توصيه به خريداران
رئيس اتحاديه فروشندگان دســتگاه هاي صوتي و تصويري و 

تلفن همراه توصيه هايي نيز به خريداران تلفن همراه داشت. 
براســاس گفته هاي درســتي، خريداران بايد قبــل از خريد 
تلفن همراه، ويژگي ها و شــرايط روز بازار ايــن كالا را مدنظر 
قرار دهنــد و اطلاعات كافــي و لازم را در اين زمينه كســب 
كرده و سپس اقدام به خريد كنند. به عبارت ديگر، مشتريان 
بهتر اســت قبل از مراجعه به بازار به روشني نسبت به خريد 
كالاي مورد نظــر تعيين تكليف كــرده باشــند و بدانند كه 
 مايل به خريد چه نوع گوشــي با چه حــدود قيمتي و با چه 

ويژگي هايي هستند. 

به اين ترتيب هنگام خريد كمتر دچار ترديد شده و نسبت به 
آسيب هاي مالي خريد مصون تر مي مانند. نكته ديگري كه او 
اشــاره مي كند، خريد از واحدهاي داراي مجوز است چراكه 
واحدهاي داراي مجوز، كالاي اصــل را به بازار ارائه مي كنند و 
تخلفات كمتري در اين واحدها رخ مي دهد. آنچه در اين ميان 
مهم است، ساماندهي بازار در روزهايي است كه بهبود و آرامش 

در آن احساس مي شود. 
درواقع همزمان با بهبودي در اين بازار، بايد به ساماندهي آن 
نيز پرداخت تا آرامش و ثبات بيشتري در اين فضا حاكم شود. 
اگرچه راه اندازي سامانه اطلاع رساني به خريداران نيز به بهبود 

اين بازار و آگاهي بيشتر مخاطبان كمك مي كند. 

 نايب رئيس سابق اتاق اصناف تهران در  بررسی  بازار تلفن همراه:

دست دلالان از بازار موبايل کوتاه مي شود
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شاخصه هاي رفتاري در تبليغات
مــا بـــراي طراحـــي كمپـــين هاي 
تبليغاتي مان تلاش بسيار زيادي مي كنيم 
و به دنبال اين هســتيم كه حداكثر تاثير 
ممكن را بر جامعه مخاطب مان بگذاريم. اما 
بررسي هايمان نشان مي دهد كه هميشه 
گروهي از مشتريان و مخاطبان ناراضي اند. 

اما نمي دانيم چرا؟ 
مي خواهم براي پاسخ به اين سوال به مساله اي اشاره كنم كه عموما كمتر به 
آن در طراحي تبليغات توجه مي شود. شاخصه هاي رفتاري مخاطبان هم 

بر اثربخشي تبليغات بسيار موثر است. 
متاســفانه ســازمان نمي تواند نســبت به ارزيابي و تحليل شاخصه هاي 
رفتاري مخاطبان خود به صورت مســتقيم اقدام كنــد. اگرچه در حالت 
ايده آل مي توان گروه هاي آماري را از ميان مشتريان موجود يا مخاطبان 
احتمالي جدا و با يك آزمون شاخصه هاي رفتاري آنها را نيز دريافت و بر آن 
اساس مبادرت به برنامه ريزي كرد اما چون اين كار در حالت عادي بسيار 
مشكل است، بهتر است در طراحي سازمان فروش و تبليغات، از افرادي با 

شاخصه هاي رفتاري گوناگون بهره گرفته شود.
 در اين زمينه نگرش افرادي با شاخصه هاي مختلف به كمپين هاي تبليغاتي 
بسيار حائز اهميت است. اينكه هر فرد با شاخصه هاي رفتاري معين، چگونه 
درباره افرادي با شاخصه هاي رفتاري معين فكر مي كند، در اين راستا نقش 

عمده اي ايفا مي كند. 
سازماني را در نظر بگيريد كه مخاطباني گسترده با طيف رفتاري گسترده اي 
دارد. احتمالا سازمان ترجيح مي دهد گروهي ولو كوچك از اين مخاطبان 

را هم از دست ندهد. به يك مثال توجه كنيد: 
كمپين هاي طراحي شده توسط افرادي كه علاقه مند به تعامل و صحبت 
كردن درباره ايده هايشان هســتند، معمولا طولاني، مفصل و پر از رنگ و 

گفتارهاي طولاني هستند بنابراين بسيار پرهزينه اند. 
آنچه در عمل رخ مي دهد، اين اســت كــه اين كمپين از نــگاه افرادي با 
ويژگي هاي رفتاري مشــابه با اين فرد شــايد جذاب باشــد اما افرادي با 
شخصيت هاي ديگر، آن را درك نمي كنند. شايد اصلا آن را به گوش جان 
نشــنوند يا نبينند. در ارزيابي تيپ هاي رفتاري و شــخصيتي ديگر، اين 

كمپين ممكن است چنين به نظر برسد: 
افرادنتيجهگرا: حوصله شــان از تطويل و اطناب در اين تبليغات به سر 

مي آيد و آزرده مي شوند. 
افرادشــكاكوعميق، به هزينه اي كه صرف اين آگهي شــده، شك 

مي كنند.
براي ساير تيپ هاي رفتار سازماني هم چنين تحليلي را مي توان ارائه داد. از 
اين ديدگاه مي توان در تيم مسئول ارزيابي كمپين هاي تبليغاتي از افرادي با 
شاخصه هاي رفتاري مختلف بهره برد و ارزيابي آنها را از برنامه هاي تبليغاتي 
مختلف دريافت كرد تا اطمينان حاصل شــود كه حتي از گوشه اي از بازار 

هم مغفول نمانده باشد. 

موفقيت به سبك فوتباليست ها
 »مي دانم توقعات بسيار بالاست. من در 
كشورهاي بسياري كار كرده ام و در 4تيم 
ملي حضور داشــته ام و بــا تيم هاي ملي 

ديگري مسابقه داده ام. 
توقع مردم و جامعه فوتبال از كشورشان 
در مقابله با تيم ها در جــام جهاني براي 
همه يكسان است و همه به دنبال حضور 

در جمع 4تيم برتر جام هستند. 
اما بايد واقع بين باشيم. چند كشور قهرمان جام جهاني شده اند؟ چند كشور 
موفقيت مداوم در جام هاي جهاني داشته اند؟ بلغارستان و پرتغال در ۱۹۶۶، 
نتايج خوبي گرفتند اما مقطعي بود. نيجريه و كرواسي به همين شكل. همه 

ما توقعات و آرزوهايي داريم. 
شايد بخواهيد سردبير يا فردي ثروتمند شويد. آيا هر فردي كارهاي لازم 
براي رسيدن به هدف را انجام داده؟ پاسخ منفي است. بيشتر اوقات مردم 

تنها به روياهايشان فكر مي كنند.«
كارلوس كي روش، ســرمربي تيم ملي فوتبال كشورمان  سال ها پيش در 

نخستين كنفرانس مطبوعاتي اش جملات بالا را بر زبان آورد. 
جملاتي درخشان در نقد تفكرات خامي كه موفقيت بدون رنج و زحمت را 
مي طلبند و البته در نقد سبك زندگي مبتني بر نااميدي كه معتقد است 

هيچ وقت نمي شود و اگر هم بشود من نمي توانم!
اما واقعيت ماجرا اين است كه مي شود و مي توانيم به شرط اينكه بخواهيم. 
گام اول در اين مسير، داشتن رويايي اســت كه به رسيدن و تحققش باور 
داشته باشيم. اما اين به تنهايي براي موفقيت كافي نيست؛ رويايي كه تنها 
در ذهن من جا خوش كند و در عمل روي زندگي من تاثيري نداشته باشد، 

نمي تواند   روزي واقعي شود. 
بنابراين لازم است غير از رويا ديدن و رويا داشتن، همان طور كه كي روش 
اشاره كرد، روياهايمان را زندگي كنيم! چطور؟ براي رسيدن به هر مقصدي، 
بايد راهي را طي كرد، بايــد كارهايي را انجام داد و بايد شايســتگي هاي 

مشخصي را داشت.
 اما ما معمولا در مسير رسيدن به موفقيت، اين بخش از ماجرا را فراموش 
مي كنيم و تصور مي كنيم تنها با داشــتن هدف و مشخص بودن مقصد، 

مي توان به آن جا رسيد. 
به راستي آيا همه كارهايي را كه براي موفق شدن لازمند، انجام مي دهيم يا 
گوشه اي نشسته ايم و با نگاه كردن به جريان روزمره زندگي )و بدتر، غرق 
شدن در آن( تنها از روياي روزگار خوش رسيدن به پيروزي لذت مي بريم؟ 
)البته اغلب ما در رويايمان تنها به غم و غصه نرسيدن آن روز فكر مي كنيم!( 
بنابراين بياييد روياهايمان را زندگي كنيم؛ نه اينكه در دنياي خيالي ذهن ، 

به آنها فكر كنيم يا با اين گمان كه نشدني اند، از آنها فرار كنيم.

مهارت

نگاه

 شكست بخشــي واقعي از زندگي است، بخشي 
حقيقي و دردناك. هيچ شــخصي دوست ندارد با 
برچسب شكست خورده شــناخته شود. در زمان 
شكست مي توان همه چيز را تمام  شده دانست يا 
مي توان از آن درس گرفت و انرژي و توان را براي 
شــروع دوباره جمع كرد. اگر شكست خورده ايد 
و مي خواهيد دوباره شــروع كنيد، پاسخ دادن به 
5سوال زير مي تواند كمك بزرگي براي شما باشد: 

۱-اينشكســتچهدرسيبرايمن
دارد؟

شكست ها نتيجه مجموعه اي از اتفاق ها هستند 
اما هرچقدر ديگران و عوامل خارجي در شكست 
دخيل باشند، در نهايت مسئول شكست، خود شما 
هستيد و بايد اين را بپذيريد. سعي كنيد گذشته را 

مرور كنيد و نقاط مهمي را كه باعث بروز تغيير در 
شرايط شما شده بيابيد و ببينيد كه در شرايط ويژه 
چه كاري انجام داده ايد و چطور تصميم گرفته ايد. 

۲-چهكاريراميتوانســتممتفاوت
انجامدهم؟

هميشه براي تصميم گيري درباره كاري، بيش از 
يك انتخاب داريم. اينكــه چطور تصميم بگيريم 
و چگونه اين تصميم مســير حركت و سرنوشت 
كار را تحــت تاثير قرار مي دهد. پس بهتر اســت 
به عقب برگرديــد و به زمان هاي حســاس فكر 
كنيد. به تصميم هايي كه گرفته ايد بينديشيد. چه 
انتخاب هاي ديگري مي توانستيد داشته باشيد؟ 
چه كاري را مي توانستيد متفاوت انجام دهيد؟ چه 

قدم هايي را مي توانستيد  برداريد؟

۳-آيابهمهارتهايبيشتريامتفاوتي
احتياجدارم؟

همه ما نقاط قــوت و ضعفي داريــم. ضعف هاي 
ما در طبقه بندي هاي مختلفي قــرار مي گيرند. 
بعضي از ضعف ها ذاتي اســت. يعنــي به  صورت 
ذاتي نمي توانيم در انجام كارهايي عالي باشــيم. 
مثلا بعضــي از آدم هــا به  صورت ذاتــي رقابتي 
هســتند و برخي ديگر اينطور نيســتند. بعضي 
از ضعف ها، ضعف در مهارت اســت. مثلا ممكن 
است شما شكســت خورده ايد چون اصول مالي 
و مديريت مالي كســب وكار را نمي دانســته ايد 
و نتوانســته ايد گردش مالي كســب وكار خود را 
مديريــت كنيد. بهتــر اســت ببينيــد به چه 
 مهارت و دانشــي نياز داريد كه كمبود هاي قبل 

را پر كنيد. 

۴-ازچهكســيميتوانممشــورت
بگيرم؟

وقتي درگير موضوعي هستيد، ذهن شما به شكلي 
درگير مي شــود كه نمي توانيد از بيرون به مساله 
خود نگاه كنيد؛ اما ممكن اســت دوستان و اقوام 
و آشــنايان يا متخصص هايي وجود داشته باشند 
كه بتوانند به شما كمك كنند تا موضوع كار خود 
را از زاويه جديدي ببينيد. بهتر اســت از شخص 
مناســبي بازخورد بگيريد و از او كمك بخواهيد. 
خيلي از مردم درخواست كمك نمي كنند چون 
فكر مي كنند كمك خواستن مترادف ضعف است. 
اما كمك خواستن نشانه اين است كه شما آماده 

يادگيري هستيد. 

وآخرينسوال:قدمبعديچيست؟

۵سوالمهميكهبعدازشكستبايدازخودبپرسيد

مديريت بدون ميز
داستانک

دانستني هاي چك
چند توصيه مهم به دارندگان چك كه می خواهند 

از راه كيفری صادر كننده را تعقيب كنند:
برای تعقيب كيفری، دارنده چــك فرصت دارد 
تا ۶ ماه پس از تاريخ صدور بــه بانك جهت اخذ 
پول خود مراجعه كند و اگــر چك قابل پرداخت 
نبود، دارنده چك مهلت دارد تا ۶ ماه پس از صدور 
گواهی عدم پرداخــت از بانك برای شــكايت به 
دادسرا مراجعه كند . برای شكايت كيفری بايد به 
دادسرايی مراجعه كنند كه بانك مورد نظر در آن 

حوزه قضايی باشد.
پرداخــت كننــده: گاهــی اوقــات وجه چك 
به علت هايی مانند : كسر موجودی ، عدم مطابقت 
امضا، قلم خوردگی و مــواردی از اين قبيل قابل 
پرداخت نيســت . در اين حالت بانك وظيفه دارد 
در برگ مخصوص كه مشخصات چك و هويت و 
نشانی كامل صادر كننده  كه علت عدم پرداخت در 
آن ذكر شده باشد به روشنی قيد كند.  سپس اين 
برگ را مهر و امضا كرده و به دارنده چك تســليم 
كند . دارنده چك بايد دقت كند كه تمامی موارد 
ذكر شده و علت عدم پرداخت نيز در آن برگه توسط 
بانك پر شده باشــد . همچنين بانك وظيفه دارد 
نسخه دوم گواهی عدم پرداخت را سريعا به آخرين 

آدرس صاحب چك جهت اطلاع بفرستد .
چکبلامحل

۱- هركس با علم به بســته بودن حساب بانكی 
خود مبــادرت به صدور چك كنــد عمل وی در 
حكم صدور چك بلامحل خواهد بود و به حداكثر 

مجازات 2سال حبس محكوم می شود. 
2- جرائم مذكور در اين قانون بدون شكايت دارنده 

چك قابل تعقيب نيست.
3- درصورتی كه دارنده چك تا ۶ ماه از تاريخ صدور 
برای وصول وجه آن به بانك مراجعه نكرد يا ظرف 
۶ماه از تاريخ صدور گواهی عدم پرداخت شكايت 

نكرد ديگر حق شكايت كيفری نخواهد داشت.
4- اگر بعد از صدور حكم قطعی، شاكی گذشت 
كند يا محكوم به ترتيب بالا موجبات پرداخت وجه 

چك را فراهم كند اجرای حكم متوقف می شود.
5- محكوم عليه ملزم به پرداخت مبلغی معادل 
يك سوم جزای نقدی مقرر در حكم به نفع دولت 

خواهد بود.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

فرض كنيد قرار اســت مفهومي را به مشــتري 
يا رئيس خــود توضيح دهيد تــا او بتواند درباره 
واگذار كردن كار يا تاييد اجراي پروژه به شما نظر 
مثبت بدهد. شما تمام روز را فرصت نداريد كه از 
قصد و منظورتان و نتايج مثبــت اجراي پروژه و 
دفاع از خودتان صحبت كنيد. نه تنها تمام روز را 
بلكه حتي يك ساعت هم فرصت نداريد. شما در 
آسانسوري هســتيد و بايد به خلاصه ترين شكل 
ممكن منظور خــود را منتقل كنيــد. در چنين 
شرايطي چه  كاري انجام مي دهيد؟ آيا مي توانيد 

اين كار را انجام دهيد؟
صحبت كردن دقيق و منظور را شفاف و ساده به 
مخاطب منتقل كردن، يكي از ويژگي هايي است 

كه مي تواند تاثير مثبتي روي ارتباطات كاري شما 
داشته باشد. 

براي اينكه بتــوان در زمان كــم بهترين مفهوم 
و منظور را به مخاطب رســاند، احتياج است به 
موضوع مورد بحث خوب تسلط داشته باشيد و در 
ساده سازي مفاهيم هم استاد باشيد. البته اين كار 

بسيار سخت و مشكل است. 
معمولا در چنين شرايطي ما درگير حاشيه هايي 
مي شويم كه ما را از منظور اصلي دور مي كند. اما 
به اين موضوع فكر كنيد. وقتي مي توانستيد يك 
مفهوم را فقط در فاصله طي كردن چند طبقه از 
آسانسور به كسي توضيح دهيد يعني هم خودتان 
ماجرا را خوب فهميديد و هم طرف مقابل خوب 

خواهد فهميد.  اين به شــما كمــك مي كند در 
جلسات تمركز داشته باشيد، در سخنراني ها هدف 
را گم نكنيد و در مذاكرات مشخص صحبت كنيد. 
جالب است بدانيد به اين شيوه اقناع در مذاكرات، 
مذاكره آسانســوري مي گوينــد. تمرين مذاكره 
آسانسوري مي تواند در لحظات سخت مذاكرات 
جدي كسب و كاري و شغلي به كمك شما بيايد. 

بنابراين حتما آن را تمرين كنيد.

مذاكره آسانسوري

يك بار نشد مديرمان را پشــت ميزش ببينم. اگر 
هم كاری با او داشــتم يا می آمد بيرون از اتاق و به 
كارم رسيدگی می كرد يا اگر هم داخل اتاقش می 

رفتم، از پشــت ميز كارش بلند می شد و می آمد 
اين طرف ميز و خيلی راحت كنارم می نشســت 
و صحبت می كرديم. تعجب كــرده بودم كه اين 

چه جور مديری است كه هيچ وقت پشت ميزش 
نيســت. با خودم گفتم كه حتما با مــن اينطوره. 
خلاصه احتــرام ما را نگه مــی دارد. چند وقتی به 
كارهايش دقت كردم تا جواب ســوالم را پيدا كنم 
و بفهمم كــه فقط با من چنيــن كاری می كند يا 
با بقيه مراجعين هم اين طوريســت. ولي متوجه 

شدم با همه به همين شكل برخورد می كند، يعنی 
اصلا پشت ميز به كارهايشان رسيدگی نمی كند. 
بالاخره يــك روز دلم را زدم به دريــا و با خجالت 
پرســيدم: جناب مدير! چرا شــما با ارباب رجوع 
پشــت ميزت برخورد نمی كنی؟ بــا خنده گفت: 
»برادرمن! ميز رياســت يك حال و هوای خاصی 

دارد كه آدم را می گيرد. پشــت آن ميز من مدير و 
رئيســم و مخاطبم، ارباب رجوع است. من می آيم 
اين طرف و كنار مردم می نشينم تا توی آن حال و 
هوای خاص با آنها برخورد نكنم. اين طرف ميز من 
 برادر مردم هستم و مثل يك برادر به مشكلاتشان

 رسيدگی می كنم.«


